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TOVARĂȘUL' NICOLAE CEAUȘESCU 
a primit delegația militară egipteană

EXPERIENȚA ÎNAINTATĂ - 
SURSĂ INEPUIZABILĂ 

A EFICIENTEI ECONOMICE
Inițiativa ,,Contul personal al creației tehnico-științifice1' 

se generalizează in noi colective muncitoreștiCu mal puțin da două luni Înainte da sffrșitul anului, per- ■onalul muncitor de la întreprinderea mecanici Mîrșa Întrevede cu optimism un bilanț lăudabil In Întrecerea socialista pe 1977. tn primul rlnd, pentru că planul la zi este substantial depășit la toți Indicatorii, iar in al doilea rlnd, se conteazA, ca *i pini acum, pa buna organizare a producției șl a muncii, pe disciplina șl spiritul de dăruire comunistă care s-au statornicit aici in ultimii ani. Da aceea, muncitorii și specialiștii sint cu privirile Îndreptate In a- ceste zile attt spre ceea ca mal au de făcut din planul pe acest an, cit mal ales spre sarcinile ce le revin gentru 1978.ste vorba de un ’spor la producția globală de 20 Ia sută și asimilarea In fabricație a remorcilor de 50 șl 100 de tone. Nimeni n-ar cuteza să afirme că aceste sarcini sint ușoare. Să treci dintr-o dată la construcția unor utilaje de 5 ori mai mari declt cele fabricate pină acum Înseamnă nu numai un salt al parametrilor, ci, deopotrivă, al complexității tehnice, al calității și competenței profesionale.

— Realizarea unor astfel de remorci de acută necesitate pentru economia națională — spune inginerul Ilarie Muntea- nu, directorul întreprinderii — a fost încredințată colectivului nostru din inițiativa personală a secretarului general al partidului tocmai ca o dovadă a Încre
LA I.M. MlRȘA POTENȚIALUL CREATOR AL INGINERILOR 

Șl TEHNICIENILOR VA FI MAI BINE VALORIFICAT
• Creșterea cu circa 20 la sută a planului pe 1978, diversifi

carea continuâ a producției ți asimilarea in fabricație a unei 
game complexe de utilaje impun creația tehnico-științifică si in
troducerea progresului tehnic ea modalitate esențialâ in îndepli
nirea acestor sarcini.

• S-a calculat câ dacă inițiativa de la uzina „23 August1* 
București ar fi preluată pentru început numai in compartimentul 
de concepție, eficiența ar fi de peste 15 milioane lei.

• „Pină de curind - spunea un specialist - gindirea noastră 
tehnică n-avea nevoie să depășească limita complexității pro
duselor de bază - adică remorcile de maximum 20 de tone. De 
aici înainte insă, trebuie să gindim la cotele superioare ale re
morcilor de 50 și 100 de tone pe care le asimilăm".

• Intr-o singură acțiune pentru identificarea posibilităților de 
modernizare și creștere a rentabilității produselor, cadrele teh- 
nico-inginerești și-au asumat răspunderea rezolvării, in afara a- 
tribuțiunilor de serviciu, a 40 de teme de cercetare cu o eficiență 
autocalculată de peste 120 milioane lei.derii In capacitatea muncitorilor și specialiștilor de aici și noi nu cunoaștem satisfacții și mîndrie mai mare ca aceasta. Iată de ce ne-am mobilizat și organizat în așa fel ca toate îndatoririle ce ne revin pentru anul viitor și pentru întregul cincinal să fie îndeplinite cu cea mai înaltă răspundere. Sporul de producție

va fi în cea mai mare parte realizat printr-un spor corespunzător al productivității, iar din punct de vedere tehnic ne vom descurca de asemenea prin cercetarea și creația proprii ale colectivului nostru. Cu atît mai binevenită va fi îmbrățișareainițiativei Contul personal alcreației tehnico- științifice de către inginerii și tehnicienii noștri, care și-a dovedit atît de concret valoarea acolo unde se aplică de mai multă vreme, a- dică la uzinele „23 August" șl Electroputere". Dealtfel, hotă- rîndu-ne să o preluăm, avem în vedere de fapt să organizăm mai judicios, să stimulăm mai puternic cercetarea proprie, mișcarea de inovații și invenții deja cu tradiție în colectivul nostru, pentru ca ea să capete o mai mare amploare, pentru ca nici un cadru tehnic să nu rămină în afara preocupărilor de concepție.Se poate. într-adevăr. vorbi de o bună experiență în acest domeniu. Din inițiativa comitetu-ROMULUS LAL
(Continuări In pag. a IlI-a)

CAMPANIA AGRICOLĂ DE TOAMNĂ

Pentru încheierea grabnică a recoltării porumbului

Operativitate, organizare, răspundere
Relatări ale reporterilor noștri in pagina a IlI-a

Realizarea planului, 
recuperarea restanțelor

• „Dacă în anul 1976 planul 
la producția industrială s-a 
realizat în proporție de numai 
76,6 la sută, ca urmare a mă
surilor politice și tehnico-or- 
ganizatorice de reducere a ri
sipei, transpuse în practică în 
acest an, pe primele 10 luni 
din 1977 s-a realizat o produc
ție suplimentară de 34 milioa
ne lei (echivalent vagoane- 
marfă), Iar pînă Ia Conferința 
națională a partidului aceas
tă depășire se va ridica la 55 
milioane lei". (ion Dobre, se
cretarul Comitetului de partid 
de la Uzina de vagoane Ca
racal) .

• „Principala problemă ce 
se pune pe șantierul de Ia 
Tașca, acum cînd se apropie 
scadența termenului de punere 
în funcțiune a primei linii de 
produs ciment, o constituie 
montatul utilajelor. In acest 
scop, noi am luat o serie de 
măsuri interne pentru mobili
zarea cadrelor tehnice și a 
forței de muncă existente pe 
șantier. Cerem însă Ministeru
lui Industriei Construcțiilor de 
Mașini să înțeleagă o mai ve
che dorință exprimată de noi 
pentru a trimite montorii ne
cesari. Practic, este vorba de 
200 de montori promiși de atî- 
ta timp, dar care nici acum 
n-au ajuns aici". (Gheorghe 
Bucelea, secretar al Comitetu
lui de partid, șantier Tașca).

• „Balastiera de la Be- 
clean care acum, în prima e- 
tapă, funcționează doar cu 39 
la sută din capacitate, va in
tra în întregime în producție 
la 20 decembrie a.c. cu trei 
luni mai devreme. In felul a- 
cesta se vor asigura cu ma
teria primă necesară șantiere
le Importantelor obiective eco
nomice aflate în construcție 
pe teritoriul județului Bistrița- 
Năsăud". (Emil O. Munteanu, 
primarul orașului Beclean).

• „Pentru prima dată, ju
dețul Sibiu a reușit să obțină 
un rezultat bun în domeniul 
producției de lapte de vacă, la

care planul anual a fost rea
lizat cu 84 de zile mai devre
me. In acest fel, pînă la sfîr- 
șitul anului se vor obține în 
plus 51 000—55 000 hl lapte. Este 
de subliniat că față de anul 
1975 producția de lapte a cres
cut cu 55 la sută, respectiv cu 
580 I pe vacă. N-am reușit în 
schimb să generalizăm experi
ența pozitivă a unor unități 
ca cele din Miercurea și Apol- 
du de Sus, unde randamentul 
este de circa 4 ori mai mare 
decît la C.A.P. Micăsasa, spre 
exemplu". (Alexandru Petru- 
ța, director general al direc
ției generale agricole județe
ne).

• „După ce timp de 8 luni 
am obținut succese care se re
găseau în depășirea planului 
de producție cu 14 milioane 
lei, din luna septembrie, tiu 
numai că nu am reușit să men
ținem acest avans, dar am a- 
juns chiar în situația să avem 
restanțe cîteva milioane. Prin
cipala cauză : o serie de re
pere și subansamble în spe
cial din cauciuc nu ne sosesc 
ritmic și în cantitățile necesa
re de Ia colaboratorii noștri 
din Florești și Pitești". (Petre 
Ciubotaru, secretar al Comite
tului de partid din întreprin
derea mecanică Piatra Neamț).

• „Așa cum este cunoscut, 
întreprinderea noastră își rea
lizează investițiile în regie pro
prie. Rezultatele obținute în 
primele 10 luni ale acestui an 
In acest domeniu sint bune. 
Planul a fost îndeplinit în 
proporție de 112,3 la sută, din 
care Ia construcții-montaj 
107,85 Ia sută. Cu toate aceste 
realizări, ne confruntăm cu o 
mare problemă : lipsa unui 
număr de 79 mașlni-unelte ne
cesare punerii în funcțiune a 
3 capacități productive cu ter
men scadent în acest an, care 
condiționează realizarea planu
lui pe anul 1978. Iată de ce so
licităm sprijinul centralei și 
ministerului". (Ing. Stelian 
Teodorescu, directorul între
prinderii „1 Mai"-Ploiești).

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, comandantul suprem al forțelor noastre armate, a primit, luni, delegația militară egipteană, condusă de general-locotenent Mohamed Aly Fahmy, șeful Marelui Stat Major al forțelor armate ale Republicii Arabe Egipt, care efectuează o vizită oficială în țara noastră.La primire au participat tovarășii general-colonel Ion Coman, membru supleant al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., ministrul apărării naționale, general-locotenent Ion Hortopan, prim-adjunct al ministrului și șef al Marelui Stat Major, general-colonel Vasile Ionel, adjunct al ministrului.Au luat parțe Hassan Abdel Aal Nayel, ambasadorul R. A. Egipt la București, și general de brigadă Hussein Amin Tolba, atașat militar, aero și naval al R. A. Egipt.Cu acest prilej, conducătorul delegației militare egiptene a transmis tovarășului Nicolae

Ceaușescu, din partea președintelui Republicii Arabe Egipt, Mohammed Anwar El Sadat, un salut călduros, iar poporului român prieten succese tot mai mai mari în edificarea noii societăți.Mulțumind, președintele Nicolae Ceaușescu a adresat, la rîndul său, președintelui Mohammed Anwar El Sadat un cald salut și cele mai bune urări, iar poporului prieten egiptean succes deplin în dezvoltarea eco- nomico-socială a patriei sale.în cadrul întrevederii s-au subliniat cu satisfacție bunele raporturi de prietenie și strînsă colaborare statornicite între România și Egipt, raporturi care se dezvoltă în spiritul Declarației solemne comune, al acordurilor și înțelegerilor stabilite cu prilejul întîlnirilor și convorbirilor la nivel înalt. Totodată, s-a exprimat dorința de a amplifica și aprofunda relațiile bilaterale pe plan politic, economic, tehnico-științific, cultural și in alte domenii, evidențiindu-se faptul că extinderea și întărirea conlucrării dintre țările noastre

corespunde intereselor și aspira țiilor poporului român și po porului egiptean, cauzei păcii cooperării internaționale. în a- cest context, au fost reliefa1e legăturile de prietenie existente între armatele celor două țăriS-a procedat, de asemenea, la un schimb de păreri asupra unor aspecte ale actualității internaționale, îndeosebi cu pri vire la situația din Orientul Mijlociu. S-a relevat — și de această dată —’ necesitatea de a se acționa hotărît în direcția soluționării politice a situației din Orientul Mijlociu care sâ ducă la o pace dreaptă și trainică în zonă, prin retragerea Israelului din toate teritoriile arabe ocupate în urma războiului din 1967, rezolvarea problemei poporului palestinian în conformitate cu aspirațiile sale legitime — inclusiv prin crearea unui stat palestinian liber și independent — asigurarea suveranității și independenței tuturor statelor din regiune.Convorbirea s-a desfășurat Intr-o atmosferă de caldă prietenie.
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FĂGET - o comuna care se 
grăbește la întîlnirea ca orașul„Ca fiu al acestei localități ți ca om care a trăit și muncit o viață întreagă în Făget, spunea medicul veterinar Traian Mircea, venind la întîlnirea de lucru a cetățenilor din Circumscripția electorală nr. 1 cu candidatul lor. Dan Trițoiu, îmi dau perfect de bine seama de ceea ce am realizat noi într-o perioadă de ani foarte scurtă. Dar nu numai ce am construit mi se pare acum important, ci șl faptul că oamenii, adevărații făuritori ai acestor realizări, sînt pe deplin. încrezători in propriile fapte".Am citat la începutul acestor rtniduri cuvintele unui alegător fiindcă prin ele a fost exprimat temeiul moral, activ și creator ce s-a consolidat sub nemijlocita conducere a organizațiilor de partid. De la o localitate în care existența cu iz patriarhal, cu ne- sfirșite șiruri de căruțe și oameni veniți în zilele de tîrg din satele învecinate pentru a vinde și cumpăra produsele necesare vieții de toată ziua, la o alta în care pulsează intens suflul civilizației socialiste, drumul străbătut este copleșit de realizări care au dat timpului înțelesuri cu totul noi. Exemplele abundă și ne vine foarte greu să le alegem pe cele mai semnificative fiindcă fiecare în parte sinteti

zează un crfmpei semnificativ de muncă și viață. Așadar, cu ce să începem ? Poate cu cele 250 de case noi construite numai în ultimii 3 ani, din care 25 sînt cu etaj. Acestora li s-au a- dăugat încă 40 de apartamente proprietate de stat. Sau cu faptul că, în prezent, în comuna Făget există 3 000 de locuri de muncă în industrie și agricultură, în sfera serviciilor către populație și în instituțiile existente.' Ori cu acela că în acest an valoarea mărfurilor desfăcute către locuitorii acestor meleaguri se ridică la aproape 80 milioane lei. Dar nu e lipsit de importanță nici faptul că în a- cest cincinal volumul producției globale industriale urmează să crească cu 200,1 la sută în comparație cu 1975, iar al produc- ției-marfă cu 193,1 la sută, precum, de asemenea, își are importanța sa și faptul că numai prin munca patriotică acțiunile inițiate în domeniul îmbunătățirilor funciare s-au concretizat, an de an, în peste 25 000 m.c. de pămînt dizlocat, ceea ce în prezent echivalează cu redarea în circuitul normal al producției agricole a circa. 1 000 ha de teren. Pe baza acestor lucrări și prin intensificarea procesului de mecanizare și chimizare, producția de grîu și porumb urmea

ză să fie superioară în 1980 cu 500 și, respectiv, 1 040 kg la hectar. Aceasta înseamnă, totodată, o triplare aproape a producțiilor obținute în urmă cu 15—20 de ani.„întîlnirea din seara aceasta cu candidatul nostru este un fel de a spune fiindcă întîlnirile noastre cu tovarășul Trițoiu sînt zilnice". Și aceste cuvinte rostite de alegătorul Ladislau Kiss au o calitate de sinteză ; ele exprimă stilul de muncă statornicit la nivelul obștii din localitatea Făget.Medicul Luminița Pavel își mărturisea, înainte de orice, satisfacția ei de mamă a trei copii de a avea azi posibilitatea să și-i lase în grija educatoarelor de la grădiniță și creșă. „Istoria" acestei instituții preșcolare este de fapt istoria concretă a colaborării prin propuneri și fapte dintre cetățeni și deputății lor. Intr-un singur an valoarea obiectivelor realizate din fondul bugetului local prin contribuția în bani a locuitorilor, prin munca patriotică s-a ridicat la 5 milioane lei. Aceasta a însemnat .numai în Circumscrip- i ția nr. 1 construcția unui inter-
ION DANCEA

(Contlnuart in pag. a 11-a)

PoenâriiSe află pe undeva, prin Oltenia, și mai precis in sudul județului Dolj, aproape de Dunăre, dar destul de departe de Craiova, un sat care se cheamă Poiana Mare si despre care autorul acestor rîn- duri socotește că în urma celor văzute de el acolo, dacă trebuie să se scrie ceva, a- tunci localitatea în cauză nu merită doar un reportaj, ci truda unui roman.Poiana Mare, satul de care mă ocup, n-a fost cu o sută si ceva de ani in urmă decit o „poiană" în care se povestește că și-au aflat sălaș cîteva bordeie de oameni nă- păstuiti, fugind de prin cine știe ce coclauri, unde nu mai putuseră trăi. Era pe timpul cînd începeau să se miște spiritele la apropiatul mesaj a] Bălcescului, citit si el tot intr-o cimpie din Oltenia.In prezent, acel sătuc început cu cîteva bordeie, numără 18 000 de suflete, are o suprafață vatră de sat de 3 600 de hectare și este cel mai mare sat din țară ca populație. Este dotat cu tot ceea ce e dotat și un oraș și anume : spital, dispensare, peste 15 magazine și un luxos magazin cu autoservire, cite- va instituții importante. în sat circulă, proprietate personală, aproape 400 de autoturisme Dacia-1300. Poiana Mare despre care s-a scris mult prea puțin are patru coopera

tive agricola, unda oamenii care muncesc au ajuns ti oiști ge pină la 70 000 de lei pe an și chiar mai mult. Satul mai are șase școli și un liceu cu profil agroalimentar, 120 de cadre didactice, două cluburi, o fabrică de brinzeturl cu un renumit cașcaval, un S.M.A. cu cinci secții și cite altele.Ne-am oprit întâmplător la una din cooperative, cea mai mică „înainte" si pe unul din pereții sediului acesteia am numărat, nici mai mult nici mal puțin, decit 18 diplome de onoare pentru locul I pe județ, cîteva pentru locurile 6 si 8 pe tară. Cooperativa deține trei Ordine ale Muncii cl. I, titlul de Erou al Muncii Socialiste, drapelul de Unitate fruntașă pe tară Ia cultura porumbului si medalia de aur Secera si Ciocanul.Iu comună, la o altă cooperativă, există si un erou al muncii socialiste. Toană Dumitru. președintele cooperativei „Viața nouă".Povestea evoluției uluitoare a acestei localități e destul de simplă si intr-un anumit fel am si enunțat-o mai sus: ambiția si inițiativa locuitorilor ei de a se autodepăși. De pildă — ei sînt cei dintâi oa-N.D. CARPENi
(Continuări In pag. a Il-a)

UN TÎNĂR COLECTIV AL GÎNDIRII ȘI ACȚIUNII COMUNISTE
...Deodată cineva a ridicat 

capul întrebător și a formulat 
următoarea nedumerire : — Nu 
zic că nu e un lucru frumos, 
dar nu e cumva riscant ? Să ne 
mai gindim, avem de-a face cu 
o premieră in adevăratul sens 
al cuvintului. Nu ne putem per
mite să riscăm. Oamenii sint 
tineri, mulți nu au experiență, 
ca să nu zic că nu se pricep de
loc la asemenea instalații.

O clipă s-a lăsat o tăcere de
rutantă. Glasul directorului s-a 
ridicat deasupra îndoielilor.

— Este adevărat, oamenii sînt 
tineri, mulți sint neexperimen- 
tați, dar tocmai aceasta este e- 
sențial. Am discutat cu fieca
re în parte ; îi pasionează a- 
cest domeniu, nici unul nu se 
sperie de greutăți. Dacă vom a- 
vea încredere în ei, hai să zicem 
chiar dacă vom avea și risc, 
nu cred că ne vor dezamăgi.

Așa a început atunci, în iu
nie 1974, povestea acestui co
lectiv tinăr pe care îl formea
ză oamenii muncii de la atelie
rul. de drojdie furajeră, secția 
PFL, din cadrul Combinatu
lui de prelucrare a lemnului din 
Suceava.

Pe scurt, era vorba cu ade
vărat de o premieră, în sensul că in acest atelier urmau să se 

valorifice apele reziduale re
zultate din fabricarea PF&-U- 
lui. Pînă in 1974 acestea se a- 
runcau, deși conțineau o impor
tantă cantitate de polizahuride 
din Care s-ar fi putut obține 
drojdie furajeră cu un conți
nut ridicat de proteine. Ideea 
de a recupera aceste deșeuri și 
de a le valorifica a aparținut

RĂSPUNDEM NOI!
inginerului bucureștean Boiangi- 
an .lavei, care a experimentat-o 
inițial la Pitești. Numai că în 
acel caz aparatura era de fa
bricație străină, costisitoare, și 
era necesar mult timp pînă 
cînd instalația să funcționeze la 
parametri. De data aceasta prin 
asimilarea utilajelor și tehno
logiilor se urmărea punerea în 
valoare a inteligenței tehnice 
românești prin intermediul u- 
nor tineri ambițioși și destoi
nici. Era exact sarcina care i s-a 
încredințat inginerului Virgil 

Bucătaru, pe atunci secretarul 
comitetului U.T.C. pe C.P.L., și 
tovarășilor săi.

— Și, îl întreb azi pe ingine
rul Bucătaru, cum ați procedat 7

Interlocutorul nu pare ui
mit de o asemenea întrebare. 
Intr-adevăr, ce poate fi mai 
firesc decît să te întorci cu 
gîndul la momentul în care 

un colectiv de muncă se con
stituia, se consolida. Tînărul in
giner și-a ales cu ajutorul di
rectorului combinatului și al se
cretarului comitetului de partid 
un nucleu, un colectiv de bază 
format din tineri care, chiar da
că lucraseră în alte speciali
tăți, se dovediseră dornici să 
cunoască și să practice această 
nouă profesie. Împreună' au 
ajutat la ridicarea noii secții 
dar tot împreună au fost la 
Pitești, la specializare, dobîn- 
dind cunoștințele de bază în 

acest domeniu. ,Atunci, spune 
inginerul Bucătaru, ne-am și 
cunoscut. Am dat, ca să spun 
așa, examenul nostru de a- 
testare".

Ce se întîmplase 7 La scurt 
timp după darea în folosință a 
instalației s-a defectat turbo- 
suflanta, utilaj care era de 
fapt „inima atelierului". Două- 

trei ore de stagnare a acestui 
utilaj însemna compromite
rea întregii culturi de drojdie 
și încă 4—5 zile pînă ■ la repa
rarea instalației defecte.

„Așa ceva nu putem să accep
tăm", au spus tinerii. Și nu nu
mai că au spus, ci au și de
monstrat-o. După 70 de ore de 
lucru neîntrerupt instalația a 
fost pusă la punct, printre cei 
care au contribuit la acest mo
ment numărîndu-se șefii de 
echipă Adolf Klaus, Constantin 
Nichitan, Al. Țăran și „băieții 

lor", nici unul mai mult de 77 
de ani. Explicația lor a fost 
simplă. „Dacă am preluat a- 
ceastă. instalație și răspundem 
pentru ea, trebuie să răspun
dem în primul rlnd pentru 
buna ei funcționare".

Așa s-a născut, așa s-a afir
mat aici, în acest colectiv mun
citoresc, sentimentul răspun
derii. Concretizarea lui cea 
mai exactă o reprezintă ideea 
că nici unuia dintre membrii a- 
cestui harnic colectiv munci
toresc nu-i este permisă e- 
roarea,

— Ce înseamnă pentru tine, 
Virgil Bucătaru, o decizie gre
șită ?

Răspunsul este simplu.
— O singură decizie greșită nu 

numai că va compromite pro
ducția, dar m-ar compromite și 
pe mine în fața oamenilor. Eu 
nu pot să greșesc, eu nu pot 
să-i îndemn pe oamenii njei să 
se conformeze unei hotăriri pri
pite pentru că atunci ar dispare 
lucrul de bază : încrederea în 
noi.

— Ce înseamnă pentru tine o

ȘERBAN CIONOF

(Continuare în pag. a IlI-a)

Redresarea fotbalului nostru impune 
MĂSURI FERME, RADICALE, LA TOATE 

NIVELELE ACESTEI ACTIVITĂȚI
9mult decît un lanț al slăbiciunilor. Calitatea, valoarea fotbalului sînt departe de ceea ce se cere astăzi pe plan mondial, ele nu răspund eforturilor care se fac și condițiilor create pentru dezvoltarea sa. Reprezentanții soccerului nostru sînt Intrecuți de adversarii lor, așa cum s-a demonstrat și în meciurile naționalei de la Madrid și București, tn meciurile echipelor de club angrenate în competițiile europene, la toate capitolele : forță, rezistență la efort, gindlre tactică, măiestrie tehnică, inteligență de joc. Această stare de lucruri este confirmată de rezultatele slabe, departe de așteptări obținute în competițiile internaționale, in factura necorespunzătoare a jocurilor din campionat, de neajunsurile privind organizarea, metodica procesului de instruire și educare a fotbaliștilor, de insuficiențele existente în domeniul selecției și pregătirii tinerelor talente.guvernate la cluburi de o concepție clară, de idei moderne, antrenorii noștri nu stăpinesc metodologia nouă, impusă de fotbalul actual. Tehnicienii de la cluburi ne-au convins, și nu

VASILE CABULEA

(Continuare in pag. a Ul-a)

Sîntem obligați să constatăm o realitate tristă, dacă vreți alarmantă, de netolerat, care contravine flagrant condițiilor create dezvoltării sportului românesc, investiției de încredere ce i se acordă permanent : starea deplorabilă în care so află fotbalul, sportul cu cei mai mulți suporteri în țara noastră. Ultimul eșec și de proporții — înfrîngerea pe teren propriu a echipei naționale și ratarea calificării la turneul final al C.M. din Argentina — este un episod care încheie o lungă perioadă în care fotbalul nostru n-a obținut nici un rezultat notabil în arena internațională. Lanțul de eșecuri început după prezența noastră Ia turneul final al C.M. din Mexico (1970), de cînd echipele noastre n-au mai trecut de primele faze ale competițiilor internaționale, fie ele interțări (Campionatele europene și Campionatele mondiale) sau intercluburi (cupele europene), este mai
Pregătirea jucătorilor în 
cadrul cluburilor — gu
vernată de empirism, 
mult sub parametrii jo
cului modernCredem că principala cauză a rămînerii în urmă a fotbalului, a insucceselor sale internațio-

nale rezidă în pregătirea necorespunzătoare a jucătorilor ia cluburi, în primul rlnd. Lipsa capacității de efort, greșelile tehnice, dezorientarea și dezordinea în jocul de pe teren, absența spiritului de luptă, a combativității demonstrează că pregătirea, instruirea nu sint
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cu sprijinul corespondenților voluntari

Preocupare continuă pentru
creșterea productivității muncii
întrecerea socia

listă a antrenat pe 
flecara muncitor de 
la Preparația cărbu
nelui din Petrlla In 
efortul de a da pa
triei mal mult căr
bune preparat șl da 
mal bună calitate. 
In acest sens un 
mare accent s-a pus 
pe traducerea In 
viață a măsurilor 
cuprinse in planul 
M.T.O. Ridicarea 
continui a califică
rii muncitorilor, In
troducerea unor teh
nologii noi in mun
că, folosirea agrega
telor la preparare 
cu un randament 
sporit — lată prln- 
olpalele direcții In 
oare au acționat 
preparatorii petrl- 
leni. Numai astfel 
au reușit să obțină 
cu 11 283 tone mal 
mult cărbune speci
al pentru semleocs 
deeft era prevăzut, 
șl ou t« 141 tone pes
te prevederile de 
plan cărbune de 
sortul spălat normal. 
Un aport deosebit la 
obținerea acestor 
succese l-au adus 
formațiunile de lu
cru conduse de 
maiștrii Eugen Pre
da, loan Toacă șl 
Aurel Onea, precum 
șl unele brigăzi con

duse de Sabin Han- 
cheș, Latkullc Fran- 
clsc, torencz Hen
rich, Vaier Toma 
etc. în fruntea În
trecerii uteclsta s-au 
situat tineri ca Lu
ca Ioan, Drotzlnger 
Ludovic, Ionel Enu- 
șolu, Florea Belciug, 
Lodony Arpad etc. 
Așa cum afirmam 
mal sus, la noi, la 
Preparația cărbune-

INDUSTRIE
Iul, un mare accent 
se pune pe Introdu
cerea celor mal noi 
metode de lucru In 
procesul de produc
ție, progresul tehnla 
bazlndu-se pe auto- 
utllaro. Specialiștii 
noștri, Inginerii Vic
tor Chlaburu, Slrbu 
Romulus, Silviu 
Constantlneeou, teh
nicienii loan Horga, 
Ștefan Czlrakl, Ale
xandru Felea, Nlco- 
lae VIJdsa șl mulțl 
alții au elaborat un 
plan care In scurt 
timp a devenit o 
realitate. Astfel a 
fost construită o 
nouă Instalație pen
tru oaptarea trans
portului șl încărca
rea dlreot in vagoa

ne a reziduurilor re
zultate In urma fil
trării. Aceste re
ziduuri vor fi fo
losite în scopuri e- 
conomlce. O con
tribuție deosebită 
la construirea a- 
cestel Instalații șl-au 
adus-o muncitorii 
din brigada condusă 
de Ioan Ciur și Ca
rol Rus. De aseme
nea a fost mărită 
capacitatea de des
cărcare a smoalel 
bitum lichide Între
buințate ca liant In 
fabricarea cărbu
nelui de sortul bri
chete ovolde. A fost 
concepută șl pusă 
In funcțiune lucra
rea necesară pentru 
sporirea cantităților 
produse ș! stocate 
la cărbunii de sor
tul mixt 10—80 mm. 
Pentru a fi mai bine 
determinate pro
prietățile calitati
ve ale cărbunilor 
extrași din adtncu- 
rlle minelor din Pe
trlla, Lonea șl Dilja 
s-a extins Încăperea 
laboratorului C.T.C. 
din Incinta prepara- 
țlel.

CONSTANTIN 
BADUTA, 
mașinist 

la Preparația 
cărbunelui 
din Petrila

conștiința 
muncitorească

Lotul de constructori condus de 
tînărul inginer Eugen Roman este 
autorul cîtorva din obiectivele 
principale construite de întreprin
derea de construcții montaj a ju
dețului Arad în orașul de pe ma
lul Mureșului : fundația viitorului 
magazin universal, blocul turn din 
Piața Gării, blocurile 40 A, 38 A, 
37 A. Peste ctteva zile ei vor da în 
folosință încă patru blocuri însu
mând 250 de apartamente.

Printre acești constructori am 
cunoscut-o pe Ioana Aldescu. Me
seria de mozaicar-faianțar o 
practică de aproape doi ani. In 
lotul comunistului Eugen Roman 
lucrează de aproape 6 luni. Pen
tru Ioana- Aldescu, șantierul, mun
ca de constructor, înseamnă o a- 
devărată școală a muncii, a căli- 
rii voinței de a fi folositoare oa
menilor. „Lucrind in condițiile cu

Tinerețea spiritului CULTURĂ

Uzina — școală a 
spiritului revoluționar

l-am înregistrat-.cuvintele pe 
bandă de magnetofon. Le ascul
tăm acum cu toată atenția. Vo
cea unui om de vreo patruzeci 
de ani, cu î.mblinziri moldove
nești ale unor cuvinte, afirmații 
decise și ferme, nici o șov.ă- 
ială in gîndire și în rostirea 
frazelor. O contemplare ușor 
autoironiei a propriilor înfăp
tuiri; cel care vorbește s-a ho- 
tărît să-și scrie memoriile la 
îndemnurile prietenilor, dar re
cunoaște cinstit: „Vină mare 
am avut eu, o vină mult mai 
mare decît a lor, pentru că pu
team să nu le ascult sfaturile 
și să-mi caut de treabă". Nu 
și-a „căutat de treabă" și a 
scris două volume admirabile, 
printre cele mai bune cărți de 
memorialistică din literatura 
noastră. Cel de-al treilea vo
lum, încă nescris, ar fi urmat 
să încheie opera, dar, conside
ring. bogăția de material pe 
care o mai are de „prelucrat, 
prezentat, comentat și așa mai 
departe", autorul s-a hotărit să 
mai scrie nu una, ci două cărți. 
Lucruri firești. 11 vedem cum 
apropie condeiul cu virf ascuțit 
de hârtie și mina nu are nici 
un tremur. Nimic nesigur, nimic 
care să sugereze fragilitatea sau 
vulnerabilitatea, in întreaga 
ființă, de o frumoasă bărbăție, 
a celui care-și scrie memoriile. 
Are numai 89 de ani, se află în 
plină activitate, iar proiectele 
sale se vor îndeplini cu sigu
ranță. Academicianul lorgu 
Iordan, unul dintre cei mai mari 
lingviști din lumea contempo
rană, privește viitorul său cu 
încredere liniștită. Nu s-a ivit 
încă nici o umbră. Nimic nu-l 
sperie. Trăim și vom trăi.

Ne întrebăm, cu naivitate 
poate, cum a reușit să-și men
țină întreaga vigoare, și căutăm 
răspunsuri nu în domeniul me- 
dicihii, ci în acela al spiritului. 
A fost toată viața și este un om 
care învață el însuși, și nu se 
mulțumește să-i învețe pe cei
lalți. Nu a făcut niciodată con
cesii din punct de vedere moral.

acea „ținută morală aspră" (pe 
care o remarcă la memorialist 
Nicolae Manolescu) ajutîndu-l, 
sintem siguri, să-și păstreze și 
rectitudinea trupului. Nu a fă
cut niciodată concesii politice, 
rămînind pe poziții democrati
ce, „de stingă", chiar și în anii 
fascismului cînd, așa cum ob
servă criticul, „viața unui om 
studios căpăta un caracter dra
matic". Să fii un om de carac
ter, să te dovedești mereu un 
ins cu o ținută fermă, să nu

CRONICA TV.
de Florin Mugur

faci plecăciuni (vorba poetului) 
decît dimineața, în fața chiuve
tei, cînd te speli pe obraz, iată 
mijloace pentru prelungirea 
vieții și pentru întreținerea să
nătății spiritului pe care e bine 
să nu le uităm. Umilii și nătîn- 
gii îmbătrînesc repede. Repede 
și urit.

A fost o Revistă literar-artis- tică T.V. bună (redactor: Vio
rel Grecu). Am urmărit cu in
teres cronica cinematografică a 
lui Florian Potra, cea plastică 
a Ameliei Pavel, și am apreciat 
cuvîntul plin de spirit al talen
tatei poete Smaranda Jelescu 
despre ultima piesă a drama
turgului Paul Everac. Ceea ce, 
după opinia noastră, lipsește 
încă emisiunilor literar-artistice 
ale televiziunii este o mai mare 
priză la „concret", la cotidian. 
Viața nu cuprinde numai mo
numente. Pulsul nu bate o dată 
pe minut. Ar fi de mare uti
litate, pe lingă prezentările am
ple și analitice, o semnalare ra
pidă și exactă a mișcărilor care 
au loc în lumea culturală. In 
citeva minute, fără să facă ri
sipă de argumente, un țritic a- 
vizat ar putea să deseneze pe

spațiul micului ecran citeva 
săgeți indicînd direcții, aducind 
în atenția telespectatorilor și 
semnalîndu-le fenomene diverse 
care să sugereze convingător — 
oprindu-ne, să zicem, la un do
meniu — bogăția și varietatea 
mișcării noastre poetice.

Apar în Luceafărul, de cîtă- 
va vreme, superbele poeme în 
proză ale lui Nichita Stănescu, 
adunate sub titlul comun Să au
zim o Respirație. Vasile Nico- 
lescu, poet de excepție, a tipă
rit în ultimele luni un număr 
de poeme care, in linia creației 
sale bine cunoscute, qduc în 
mod evident elemente noi. Ele
gantul poet devine mai direct, 
mai profund, mai percutant. O 
notă de sinceritate patetică se 
face auzită cu limpezime: lu
mea poetului pare mai ardentă 
și mai dramatică. Să citim un 
poem. La cutare cenaclu a re
citat o superbă poezie patriotică 
un poet pînă azi necunoscut. 
Să-l ascultăm. In paginile Tribunei publică versuri care par 
să vorbească despre un mare ta
lent un tînăr de numai douăzeci 
de ani: Petru Romoșan... Să-l 
vedem. Asemenea semnalări pot 
să aducă o infuzie de viociune 
unor emisiuni care, nu o dată, 
ne dau senzația că sînt lungi, 
prea lungi...

...Am privit cu plăcere gium
bușlucurile (uneori chiar hazlii) 
ale lui Jerry Lewis și ale lui 
Dean Martin, în Marea ocazie, film făcut pe vremea cînd cei 
doi erau tineri și nevinovați 
(acum sînt mai în virstă și ne
vinovați...). Foarte bine. Dar 
prezentatoarea i-a comparat cu 
Stan și Bran. Era, să-i spunem 
așa, o exagerațiune. Cei doi 
dansează step, e adevărat. Dar 
nu ca Fred Astaire. Poartă pă
lării tari. Dar nu ca Charlie 
Chaplin. Știu să dea o replică. 
Dar fără geniul lui Toma Ca- 
ragiu. Sînt doi, intr-adevăr. Dar 
altfel decît Stan și Bran. Cu 
totul altfel.

Nicolae Balotă:

„Arte poetice ale 
secolului XX“

CARTEA PENTRU 
TINERET

Pentru atelierul monta) — 
M.R.I. din cadrul secției 400 
a Întreprinderii Electrobanai din Timișoara, odată cu su
plimentarea angajamentului la export, sarcinile au cres
cut simțitor. Lucrătorii de 
aici au înțeles că le revine 
o mare răspundere atît in 
ce privește executarea unui 
număr mare de aparate cit 
și în asigurarea unei calități 
corespunzătoare operațiilor 
de montaj. In cadrul adunării 
sindicale, ca și in cadrul 
adunărilor generale ale .or
ganizațiilor de partid și U.T.C. 
s-au discutat toate aspectele 
acestui angajament. S-au 
propus noi soluții pentru 
îmbunătățirea stilului de lu
cru, pentru întărirea disci
plinei muncii. Din proprie 
inițiativă, tovarăși ea Ma
ghiar Matei, Iosif Lang, Ti- 
tiana Mihai, Gheorghe Stră- 
uț, Dorel Iaducec au solici
tat maistrului și șefului de 
atelier asigurarea condițiilor 
pentru a-și desfășura activi
tatea pe parcursul unui pro
gram de lucru prelungit. Un 
aport deosebit la bunul mers 
al producției și l-au adus cei 
doi maiștri de schimb Cor
nel Munteanu șt Cornel 
Strengaru. Au fost zile în 
care elanul și optimismul ti
neresc s-a împletit cu expe

riența, dăruirea și pasiunea 
celor vlrstnici. S-a lucrat in acest ritm susținut 26 de 
zile. A fost o adevărată 
sărbătoare pentru atelierul in care se montaseră cele a- 
proape 2 500 de componente 
ale așa-zisului reper pentru 
reglarea intensității, cind 
secretarul organizației de 
partid, Emil Iova, a felicitat 
colectivul de lucrători de aici 
pentru rezultatele deosebite 
obținute, concretizate in îndeplinirea, la parametrii pro
iectați, a sarcinilor asumate. 
S-a subliniat aportul deose
bit adus de tineri — membri 
ai organizației U.T.C. — nu
mele acestora inscriindu-se 
la loc de cinste pe lista frun
tașilor în producție : Radu 
Zamfirache, Aurica Năstase, 
Elena Bogdanov, Lucian 
Suingan, Mariana Dăian etc.

Este o dovadă grăitoare a 
modului în care oamenii 
muncii din această mare în
treprindere timișoreană au 
înțeles să-ți facă și de a- 
ceastă dată datoria.

CONSTANTIN JICHIȚA 
inginer

totul speciale pe care le presu
pune această activitate — ml-a 
mărturisit tinăra utecistă — am 
înțeles valoarea, Încărcătura de 
viață, de omenesc a muncii. Am 
mai Înțeles că în această mese
rie nu-țl este necesară numai for
ța fizică sau priceperea. Aș zice 
că mai curînd îți este necesară 
forța pasiunii, a dăruirii. Și, a- 
tunci cînd ești Înconjurat de oa
meni care știu să-ți Însuflețească 
dragostea de meserie, nimic nu ți 
se pare prea greu**.

Oamenii la care Ioana se refe
rea sînt comuniștii Valentin 
Gheorghe, șeful echipei de zidari, 
Constantin Bezoșan, zugrav, par- 
chetarul Nicolae Begov, mozaica
rul Ion Tache, maistrul Dumitru 
Butușlnă. Activitatea Ioanei Al
descu nu se limitează doar la 
munca pe șantier sau la serile pe
trecute în mijlocul familiei, ală
turi de fiul ei, elev în clasa a Il-a. 
In după-amiezile săptămînii o poți 
întîlni în sălile de clasă ale Li
ceului industrial de mecanică 
nr. 1. Este elevă în anul III, 
cursuri serale. O mai poți întîlni 
frecventînd cursurile de calificare 
pe care le-a organizat șantierul. 
Aici încearcă să deprindă încă o 
meserie, mînuirea macaralelor de 
mare tonaj. Ioana nu reprezintă 
o excepție în rîndul constructori
lor de la I.C.M.J. Arad ci doar 
o tînără muncitoare — la fel cu 
toți ceilalți — a căror „carte de 
vizită** este marcată în mod deo
sebit de ceea ce numim simplu^ 
fapte de muncă.

CORNELIU FLOREA, 
lăcătuș montator 

Revizia de vagoane 
C.F.R. Arad

ÎNVĂȚĂMÎNT PROFESIA TA

SPECIALIZĂRI NOI ÎN ÎNVĂTĂMÎNTUL SUPERIORCu ocazia unei mese rotunde organizate la Ploiești, mai mulțl elevi din ultima clasă liceală ne-au solicitat să prezentăm noile specializări ale Învățământului superior, care au debutat ori redebutat începînd din acest an. Dăm curs acestei sugestii.Specializarea utilajul și tehnologia sudurii a fost înființată în Institutele politehnice din București și Timișoara precum și Universitățile din Brașov și Galați. Conducerea Facultății de T.C.M. ne-a oferit date care înlesnesc elevilor să se edifice în ce constă această specializare. Am aflat, astfel, că există o mare distanță între conceptul de sudură de odinioară, care se mărginea la tehnici rudimentare și simpliste prin aplicarea arcului electric, și cel de astăzi cind sudura a devenit un domeAiu extrem de modern, folosindu-se de tehnicile cele mai moderne. Gama folosirii sudurilor s-a lărgit șl diversificat prin descoperirile din domeniile fizicii laserllor, fizicii plasmei, ultrasunetelor, razelor x, ca și prin asocierea cu asimilarea

unor tehnologii și echipamente care utilizează automatizarea, cibernetizarea ori electroni- zarea. Pentru ca tînărul să-și poată da seama ce înseamnă sudură modernă, hi s-a p- xemplificat cu operațiile din chirurgia ochiului (concret la sudura corneei cu laser), precum și prin capacitatea sudurii de a asigura rezistență mașinilor unelte cîntărind citeva tone. Specializarea are lg noi tradiții îndelungate — prin școala creată cu 50 de ani în urmă, de acad. Micloși, la Timișoara.în primii doi ani de studiu, studenții își formează cultura generajă tehnică proprie oricărui inginer, prin studiul matematicii, fizicii, programării lineare, rezistența materialelor, plus cunoștințele de specialitate, în anul III începe specializarea. Disciplinele de studiu care se impun sînt tehnologia sudurilor prin topire, mecanizarea și automatizarea lucrărilor de sudură, optimizarea proceselor de sudură și altele. Practica de specialitate ocupă o pondere
Pe aleea statuilor 

au rămas doar socluri
Trăiesc și muncesc în orașul 

Tîrgoviște de 10 ani. Multe s-au 
schimbat aici. Odată cu darea in 
folosință a platformei industria
le, vechea cetate de scaun a de
venit cea mai tînără citadelă a 
industriei siderurgice. S-au con
struit aici, in ultima vreme, mii 
de apartamente, s-au dat in fo
losință noi și moderne spații co
merciale, școlare, grădinițe, 
creșe etc. Pe plan cultural, 
Tîrgoviște a cunoscut de ase
menea o intensă dezvoltare. 
Anual este găzduit aici Festiva- 
lul-concurs de romanțe „Crizan
tema de aur", festivalul brigă
zilor artistice „Oameni și fapte 
in marea întrecere", festivalul 
filmului documentar românesc 
„Contemporania" etc. S-au 
inaugurat noi complexe muzeis
tice : Curtea Domnească, muzeul 
tiparului și al cărții vechi 
românești, muzeul scriitorilor 
dimbovițeni etc. S-au amenajat 
frumoase spații verzi, locuri de

Imagini paralele

mare în pregătirea viitorului inginer de acest profil, iar legătura cu producția o asigură și specialiștii din industrie care predau studenților unele cursuri de profil. In viitorul an, începe construcția atelierului de sudură, o adevărată microuzină în care vor fi investiți 600 000 000 lei, și care va permite o activitate productivă și de creație tehnică de înalt nivel. Deocamdată, marile uzine I.M.G.B., „Grivița roșie", „23 August" s-au oferit să-i primească pe studenții a- cestei secții la parctică.Și acum un amănunt foarte important : Probele de concurs la această specializare constau în : Algebră și elemente de analiză matematică ; Geometrie plană șl în spațiu, Trigonometrie ; Fizică (mecanică, fizică nucleară și căldură, electricitate) sau, la alegere, pentru cei de la liceele industriale, Utilajul și tehnologia sudurii — lucrări scrise. Specializarea este inclusă In cadrul Facultății de tehnologia construcțiilor de mașini.
• O • • •

în Arte poetice ale secolului 
XX, Nicolae Balotă acordă un spațiu larg discutării crezurilor estetice ale poeților (în special români). Procedeul își găsește o justificare aparte, dat fiind acuzatul specific al reprezentanților liricii de la Baudelaire încoace. Poeții moderni nu sînt doar creatori, ci și teoreticieni al creației, nu scriu doar literatură, ci și meditează asupra literaturii. Nicolae Balotă analizează în prima secțiune a cărții sale tocmai poetica unor remarcabili artiști români ai acestui secol. Meditația scriitorilor asupra fenomenului liric este scrutată sub toate aspectele, ambiția exhaustivă fiind evidentă, cum la fel de evidentă este grija pentru nuanță, pentru evitarea perspectivei u- nilateralizatoare. Capitolele se disting prin știința abordării sistematice aproblemelor, împletită cu observații de amănunt substanțiale, probe ale unei fine intuiții critice.A da exemple e greu, din- tr-un tom precum cel da față în care flecare pagină respiră seriozitate, probitate în afirmații, prudență înțeleaptă șl, uneori, perspicacitate în avansarea unor puncte de vedere. Am să mă opresc pentru ilustrare la capitolul despre Arghezi. Autorul face întemeiate disocieri între poetica acestui scriitor și cea a lui Blaga sau I. Barbu ; reliefează cu limpezime și bun- simț semnificația celebrului „Testament" ca „text-martor" ; explică cu răbdare de ca verbul poetic apare la Arghezi ca „potrivire" ; sesizează inaderența creatorului „Florilor de mucigai" la o viziune a demoniel poeticului ; observă cu acuitate la marele poet „o îneîntătoare stîn- găcie în mînuirea conceptelor abstracte, unită cu o rafinată a- bilitate în indicarea unor echivalențe concrete". Semnalez, de asemenea, între altele, pentru justețea șl soliditatea argumentelor, observațiile făcute pe marginea eseisticii lui Pillat ori cele despre voluntarismul axiologic blagian, ca și concluzia că „poetica și estetica lui Blaga sînt iri-formate înainte de toate prin contactul său mediat cu artele plastice și nu prin acela imediat cu poezia". Ca și în volumul „De la Ion la Ioanide", consacrat unor prozatori români, interesează, îndeosebi, raportările, pe care spiritul rafinat, sprijinit de o solidă informație, al lui Nicolae Balotă e capabil să le facă la literatura universală. apropierile și disocierile urmărite cu remarcabilă meticulozitate între viziunea unul creator român și a unuia străin. Ilustrative sint comparațiile dintre poeticele lui Arghezi și Baudelaire, ale lui Blaga și Va- lâry, cele despre rațiunea tăcerii la I. Barbu și experiențele similare ale lui Valăry ori Rimbaud. Toate aceste observații, cărora li se adaugă altele, foarte multe, reliefează, de pe o poziție deloc ostentativă, In propoziții nici o clipă hazarda

te în conținut, deci cu forță de persuasiune, originalitatea spiritualității naționale, așa cum a- pare ea reprezentată prin opera unor creatori de marcă. Același lucru se observă în capitolul consacrat Iul G. Căllnescu. N. Balotă observă cum în „Universul poeziei" acesta din urmă devansează anumite sugestii ala lui Bachelard. Afirmația Infirmă opinia cu privire la pretinsul anacronism al „metodei" marelui critic. în fond, talentul esta cel ce acordă modernitate unui text critic, iar nu „pura" aplicare a unei metode.Nemaiintrînd în analiza da detaliu (precizez că materialul cărții e împărțit în două părți s în prima e discutată Poetica românească postslmbolis- tă, — cu o primă secțiune a- cordată poeților, iar următoarea unor critici și esteticieni — înpartea a doua autorul se ocupă 
de Arie poetice europene | curente și personalități) mă mulțumesc să semnalez două aserțiuni cu o valabilitate mai generală. Prima este prilejuită de elogiul făcut în capitolul conMerat lui Radu Stanca (șl închinat, de fapt, Cercului literar de la Sibiu), mlgalei în artă, atenției încordate pentru detaliu pe care reprezentanții grupării au manifestat-o. Este un elogiu Îndreptățit adus travaliului în literatură, In genere „transpirației". Marile monumente ies și din grija exasperantă pentru felul în care e plasată fiecare cărămidă. A doua afirmație este cea în care N. Balotă remarcă, aprobativ, precizările făcute de M. Beniuc privind caracterul specific al artei, ceea ce nu exclude finalitatea el de ordin social, politic etc. Preocuparea artistică 11 covlrșește însă pe creatorul adevărat, șl tocmai a- ceasta permite ca opera sa să transmită un mesaj de profunde Implicații umaniste. Numai arta ce nu e aservită evenimentului poate surprinde, în modalități originale, grandoarea unui eveniment.Aș observa, ca o constatare de ansamblu asupra cărții, un defect care decurge din calitățile ei înseși. Nici vorbă, o perspectivă cumpănită e binevenită în critică, cum binevenită e grija pentru eliminarea excluslvlsme- lor de tot felul. Grija acuzată pentru „obiectivitate" duce cîte- odată la o anume uscăciune stilistică. De aceea mi se pare cu atît mal reconfortantă cutare sesizare ironică (din păcate, a- proape singura I) : „Uneori, calculele lui Servien (e vorba de Pius Servien — n.n.) au aspectul destul de naiv al unei aritmolo- gii primitive. într-adevăr, a extrage o „lege" privind arta clasică ori romantică, pornind de la durata vieții compozitorilor ăparținînd unul curent sau altuia, seamănă cu întrebarea școlăresc-glumeață privind vîrsta căpitanului unei corăbii, știute fiind dimensiunile vasului".

VICTOR ATANASIU• • •••••••••
Cabinet de consultație pentru elevii clasei a Vlll-a

NOTĂ

joacă pentru copii, de recreare 
pentru oamenii muncii din a- 
cest oraș. Unul dintre cele mai 
frumoase parcuri, era pînă nu 
de mult cel situat in apropierea 
consiliului popular. Se afla aici 
o „alee a statuilor" reprezentind 
marcante personalități literare 
și politice : „Grigore Alexan- 
drescu, Vasile Cîrlova. Ienăchi- 
ță Văcărescu, Ion Heliade Ră- 
dulescu etc. Dar, spre mîhnirea 
noastră, într-o zi, am constatat 
că înfățișarea parcului s-a 
schimbat. Statuile au dispărut, 
rămînind doar soclurile. Am 
crezut o vreme că edilii orașu
lui au luat hotărîrea să popu
leze soclurile cu alte chipuri 
sculptate. Dar, de aproape doi 
ani, acestea stau goale. Și nu 
numai atît. De cînd au fost 
luate statuile, nimeni nu se mai 
îngrijește de curățenia parcului. 
Lăsat in paragină, acesta a de
venit locul de întilnire al celor 

'certați cu buna cuviință.
Părerea mea este că s-a făcut 

o mare greșeală cînd s-a hotărit 
desființarea acestei alei. Măsu
rile de. sistematizare luate de 
către organele locale ale puterii 
de stat nu numai că nu exclud 
înlăturarea unor elemente speci
fice care dau un plus de fru
musețe cartierelor ci chiar im
pun conservarea acestora. Este 
și cazul acestei alei care consti
tuia elementul atractiv al aces
tui parc, una din frumusețile 
orașului.

MIHAIL VLAD 
profesor

Din cel peste întreprinderii de 3 000 de tineri transport Bucu- cazațl în căminele rești, 500 locuiesc de nefamiliști ale în complexul
I.T.B. — Gluleștl.' Sînt, cum se zice, bărbați în toată puterea cuvîntu- lui. Iată și terenul aflat sub ferestrele lor. Recent, un tractor a trasat aici brazde adînci. Cine și cînd, însă, îi va da pe „brazdă" pe locatarii delăsători ?Tot 500 de tineri, muncitori ai aceleiași întreprinderi, locuiesc și în căminele din Bucureștii Noi. Imaginile paralele ne scutesc de orice comentarii. Nu însă și pe cei care s-au dovedit a fi indiferenți la nevoia sufletului nostru de frumos.

Foto text:
B. NEGOESCU 

tehnician

Peste gard, la un film...
Sintem un grup 

de elevi din anul 
I, II și III de la 
Grupul școlar al 
Întreprinderii me
canice Muscel din 
Cîmpulung, jude
țul Argeș. învățăm 
diferite meserii și 
sintem mulțumiți 
de tot ce se face 
pentru pregătirea 
noastră ca buni 
muncitori. Un sin
gur aspect, pe care 
nu am reușit să-l 
rezolvăm nici prin 
organizația noastră 
U.T.C., ne nemul
țumește.

Ziarul nostru, 
'„Scînteia tinere
tului", pune printre 
altele accent și pe 
rolul producției 
cinematografice in 
educarea tineretu
lui. Nu știm insă 
de ce conduce
rea școlii noas
tre ne-a interzis 
accesul la cine
matograf, deși ci
nematograful „Voi-

nești" se află la 
numai citeva sute 
de metri de grupul 
nostru școlar. Ce
lelalte școli din 
Cîmpulung au abo
namente săptămâ
nale la cinemato
graf, vizionează 
filmele in grup or
ganizat. Noi nu. 
Unii elevi, dornici 
de a viziona spec
tacolele, sar peste 
gard, și tot se duc. 
Unii sînt văzuți și 
pedepsiți, alții, cei 
mai multi, nu. Și 
atunci ne întrebăm 
noi, cei mai mici, 
deși ar trebui să 
se întrebe și tova
rășii din conduce
rea școlii, care sînt 
pedagogi, cum este 
mai bine ? Să 
fie filmul declarat 
prohibit și elevii 
să meargă în mod 
fraudulos si-l vi
zioneze, sau să se 
programeze vizio
nări în colectiv.

săptămânale, pen
tru că, se știe, 
și filmul face par
te dintre mijloa
cele artistice ce 
concură la forma
rea omului nou. 
Noi creștem ca 
niște muncitori 
multilateral pre
gătiți dar nu în 
afara vieții, nu 
ignorînd ultimele 
realizări din dome
niul culturii și ar
tei, ci în strînsă 
legătură cu toate 
acestea care sînt 
elemente de via
ță spirituală a po
porului nostru și 
fără de care nu 
poate exista entu
ziasm în muncă, 
conștiință dezvol
tată, capacitatea de

numele căruia 
semnează 

ION VASILIU

discernămînt 
bine și rău.

intre

Un grup de elevi
muncitori în

In întîmpinarea alegerilor de la 20 noiembrie

LICEUL INDUSTRIAL (ii)In ordinea profilelor din cadrul tipului de liceu Industrial urmează Metalurgia. Desigur, liceele sînt plasate In centrele unde se află mari unități metalurgice, care solicită cadre de muncitori șl specialiști : Hunedoara, Reșița, Călan, Galați, Slatina, București, Tulcea, Lugoj etc.După prima treaptă de liceu, tînărul este pregătit ca lucrător , în domeniul metalurgiei (lucrător la producerea aglomeratelor, finisor, sortator produse metalurgice, încălzitor, topitor metalurgie, trefilator trăgător etc). In cazul în care, după absolvirea primei trepte, tinărul intră in producție, stagiul de practicant este de 6—12 luni. Prin treapta a doua de liceu se dobîndește o pregătire mai distinctă : siderurgist, metalurgist neferoase, laminorist, stagiul de practicant. în cazul încadrării în producție după această treaptă fiind de 9 luni Ia meseriile amintite. însă, pentru a intra în treapta a doua de liceu, elevul susține concurs de admitere la : matematică. scris și metalurgie generală, scris și oral.Școala profesională, care poate fi urmată după prima treaptă, asigură calificarea ca oțelar, furnalist, metalurgist neferoase, laminorist, operator instalații cocso-chimice și cărbunoase, durata studiilor fiind de un an și jumătate, in afara ultimei specializări Ia care durata este de un an. La școala profesională nu se susține, de regulă, concurs de admitere.
• CORESPONDENTAElevii anului V A, electromecanică, Rupea : Ne

pare rău, încă nu vă pu
tem preciza în ce condiții 
veți susține examenul de 
bacalaureat atît voi cit. și 
cei din anul IV. Ministerul 
Educației și Învățământului 
trebuie să elaboreze progra
ma și să o publice. Nu ni 
s-a precizat cind o va face; 
cind vom ști, vă vom in
forma.Ionel Babaradol, Pitești : 
Foarte ciudat, intr-adevăr, 
ce ne spui. Ca să urmezi 
liceul seral trebuie să fii în 
cîmpul muncii, ca o condiție 
obligatorie. Nu ne precizea
ză însă nici numele fetei, 
nici liceul care a primit-o 
incit nu putem să clarifi
căm situația. Sesizează sin
gur școala.Monica Adam, Arad: Pînă 
la apariția noii broșuri Ad
miterea în învățămintul su
perior, nu-ți putem da in- 

. formațiile dorite. Te sfătuim 
totuși să nu te iei după fel 
de fel de zvonuri care cir
culă privind desființarea șl 
înființarea unor facultăți, 
secții etc. Apariția decretului 
privind nomenclatorul pro
filelor și specializărilor in

învățămintul superior clari
fică fără echivoc ce specia
lizări și facultăți există, iar 
acestea nu se schimbă de la 
o zi la alta. In ceea ce pri
vește programa și numărul 
de locuri, mai pot interveni 
unele perfecționări. Dacă se 
vor opera schimbări vom 
asigura informații necesare.Veronica Traian, Alba: _Ne 
întrebi cine este obligat să-ți 
dea îndrumările necesare 
privind alegerea viitorului 
liceu. Școala, tovarășa diri
gintă. Te poți adresa chiar 
inspectoratului școlar cu în
trebările la care vrei să afli 
răspunsul și pe care nouă 
nu ni le-ai comunicat. Iți 
precizăm că școala este obli
gată să vă ajute încă de 
pe acum să vă orientați bine 
în alegerea profilului liceu
lui, să vă facă cunoscut re
țeaua liceală, domeniile în 
care se face pregătirea, con
dițiile pe care le oferă, po
sibilitățile pe care le aveți 
la absolvire.

Grupaj realizat de 
LUCREȚIA LUSTIG

CARNET 
ELECTORAL 

în cel doi ani șl jumătate care 
s-au scurs de Ia alegerile prece
dente, municipiul Craiova a cu
noscut transformări care îl si
tuează pe unul din primele Jocuri 
în ceea ce privește dezvoltarea e- 
conomică și social-gospodărească. 
Majoritatea întreprinderilor și-au 
extins și modernizat capacitățile 
(le producție, au fost realizate pri
mele 3 000 de tractoare fabricate 
în două tipuri, au început lucră
rile la două Importante unități 
constructoare de mașini : între
prinderea de utilaj greu și între
prinderea de autoturisme de mio 
litraj, s-au dat în folosință 2 300 
locuri în creșe și grădinițe, s-au 
construit 110 săli de clasă, 1 633 
locuri în internate. Tnvățămîntul 
superior a beneficiat de un nou 
local, un cămin și cantină cu pes
te 10>30 locuri, s-au construit a- 
proape 10 000 de apartamente, iar 
pentru nefamiliști au fost date în 
folosință mai mult de 2 000 locuri 
în cil mine, s-au extins simțitor 
spațiile comerciale, rețeaua de a- 
limentare cu apă potabilă și 
canalizarea pe circa 150 de străzi, 
contribuția adusă de cetățeni prin 
muncă patriotică fiind evaluată la 
peste 730 milioane lei. Acestea# 
precum și multe alte realizări de 
prestigiu, au constituit baza de al
cătuire a programului pentru vii
toarea legislatură, dezbătut în ca
drul întâlnirilor cetățenilor cu 
candidații din cele 5-3 de cir
cumscripții electorale ale Craiovei. 
în cadrul dezbaterilor. alegătorii 
și candidații au hotărît să-și spo
rească contribuția la grăbirea lu
crărilor de construcție a întreprin
derii de utilaj greu și cea de auto
turisme, precum și construirea a 
2140 Jocuri în creșe și grădinițe, 
174 săli de clasă, 11 000 apartamen
te. trei spitale etc. Alegătorii au 
făcuf. totodată, peste 400 de pro
puneri ce vizează îndeosebi mai 
buna amplasare în noile cartiere 
a rețelei comerciale, extinderea 
spațiilor de joacă pentru copii, a 
unităților preșcolare, crearea de 
terenuri sportive etc.

în județul Mehedinți, la întîlni- 
rile alegătorilor cu candidații pro
puși pentru alegerile de Ia 20 no
iembrie, au participat peste 60 300 
de cetățeni. Ei au făcut aproape 
1 500 de propuneri menite să com
pleteze programele de activitate 
ale consiliilor locale ale Frontului 
Unității Socialiste pentru viitoa
rea legislatură. în cea mai mare 
parte propunerile vizează inițierea 
de acțiuni complexe pentru mai 
buna folosire a pămîntului, con
struirea unor obiective social-cul- 
turale, îmbunătățirea transpor
tului interurban, mai buna gospo
dărire a localităților.

FĂ GET
(Urmare din pag. I)nat școlar cu 216 locuri, a unui complex de grădinițe și creșe, un teren de tenjs de cîmp, 500 m liniari de gard viu și 2 000 de trandafiri. Vorbind. însă despre flori, ne place să arătăm că Ia nivelul comunei numărul lor a depășit în 1977 cifra de 1 milion.în 1978 tn Făget se vor construi mai multe locuințe din fondurile de stat și ale populației decît s-au construit în ultimii 10 ani. In total, zestrea spațiului locativ se va îmbogăți cu 180 de apartamente. Comuna se îndreaptă cu pași repezi spre întîl- nirea ei cu orașul.„Este o întîlnire pe care o așteptăm cu nerăbdare, dar și cu convingerea că sîntem pregătiți pentru ea. spunea alegătoarea Victoria Grecu. Am patru copii și la ei mă gîndesc cînd spun a- cest lucru".O mamă se gindește la viitorul copiilor ei. Acolo însă, la

întîlnlrea de lucru cu candidatul lor, odată cu ea, cu toții s-au gîndit la viitor.„Vom străbate împreună traseele sale, le spune alegătorilor săi Dan Trițoiu, primarul comunei și candidatul lor. Am devenit cu toții mai pretențioși față de ceea ce facem. înseamnă că aceeași exigență va trebui să o avem față de noi înșine. Avem multe de făcut. O spălătorie da nisip, o îngrășătorie de taurine, un Supercoop. o unitate autoser- vice. alimentarea cu apă și canalizarea comunei, avem da terminat regularizarea râului Bega...“.Știam despre aceste proiecte, aflasem despre ele înaintea adunării. Aseultîndu-1 vorbind în fața oamenilor, ne-am adus aminte încă o dată de cuvintele spuse de medicul veterinar. Intr-adevăr. certitudinea că tot ceea ce și-au propus va deveni, în numai cîțiva ani, realitate s-a statornicit temeinic la Făget.
POENARII

(Urmare din pag. I) meni al tării, luati ca Indivizi, care s-au gîndit să-si făurească — fiecare la el acasă — în mica curte sau grădina de lingă casă, mici sere unde să cultive roșii timpurii. Rezultatul n-a întîrziat să se a- rate. în 1977, numai din Poiana Mare au plecat la export 12 milioane de kg. de roșii, într-o imagine mai plastică aproximativ 22 de trenuri avînd fiecare cite 50 de vagoane.Este în adevăr o imagine ! Mai ales cînd afli că din producția pe întreaga tară Ia roșii timpurii, județul Dolj singur contribuie cu un procent de 40 la sută, iar din acest procent. 80 la sută îl aduce numai satul Poiana Mare.
★Nu-l văzusem niciodată pînă atunci. Auzisem vorbind de niște oameni din preajma Dunării, care stirniseră in jude, si in tară interes si uimire. dar si invidie. Astfel am ajuns să-l întreb pe inginerul Ioana Iulian, directorul general al Direcției generale

a agriculturii din Județul Dolj, care sat ar putea fi competitiv cu unui dintr-o tară cu agricultură avansată. Mi-a răspuns simplu : „Avem mai multe, dar primul din ele este cu certitudine. Poiana Mare.Am avut bucuria să umblu prin acest sat lung de nouă kilometri si lat de patru, acest orășel cu case a căror arhitectură îmi vorbea de o nealterată tradiție, o frumusețe în fata căreia se extazia- se cindva marele istoric de artă francez, Henry Focillon care numise Oltenia, nici mai mult nici mai puțin, de- cit „lie de France" a poporului român.Vorbind despre satul Poiana Mare m-am ocupat însă doar de o singură cooperativă agricolă din cele patru, timpul nu mi-a Îngăduit mal mult. Satul a crescut și creste într-una si. evident, el ridică si probleme sensibile și importante, incit cred că și din acest punct de vedere despre destinele sale viitoare trebuie vorbit, trebuie scris des, ca despre un exemplu de drum sigur și limpede al țării întregi.
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CONFERINȚE DE DARE DE SEAMA Șl ALEGERI ÎN ORGANIZAȚIILE U.T.C Redresarea fotbalului nostru impune spout • sport
V u

Sarcinile comitetului
s-au conturat

încă din dezbateri

Argumentul cel mai
convingător este
exemplul personal

(Urmare din pag. I)

în mod firesc, între problemele dezbătute în conferința pentru dare de seamă si alegeri a comitetului U.T.C. al întreprinderii de rulmenți din Bîrlad, educarea uteciștilor în spiritul responsabilității fată de muncă. pentru îndeplinirea exemplară a îndatoririlor profesionale a ocupat locul central. „Pentru orice tinăr care iubește meseria, munca, secția noastră este un vis, spunea Constantin Andronache. Aici, tineri sintem majoritatea ; dar utilajele ultramoderne, liniile complet automatizate pretind o pregătire profesională deosebită".
Perfecționarea profesională a 

tinerilor — lată finalitatea ac
țiunilor organizate sub genericul 
Întrecerii „Tineretul — factor 
activ in realizarea cincinalului 
revoluției tehnico-etilntifice", se 
arăta in dare* de Mamă prezen
tată conferinței. în același scop 
s-au organizat ei concursurile 
profesionale „Cel mal bun 
strungar". „Cel mal bun frezor". 
„Cel mal bun sculer", „Cel 
mai bua rectificator", ~ 
mai bun 
„Olimpiada tinerilor strungari șl 
frezori" ; s-au obținut ei re
zultate de vîrf, la fazele au- 
pericere.

„Rezultatele de vtrf ae ono
rează. nld vorbă 5 importantă 
rămîne participarea de masă la 
aceste concursuri, spunea recti
ficatorul Silviu Postolache. Din 
darea de seamă rezultă că eu 
participat în jur de 2 300 de ti
neri. ceea ce e foarte bine. Dar 
si calitatea organizării a fost la 
fel de bună ? Noi știm că am 
permis cîteodată formalismul, ca 
să ieșim bine... numeric".

Că această observație critică 
este justificată o dovedește fap
tul că sînt Încă tineri care lu
crează sub normă, au arătat alti 
vorbitori.

Generalizarea experienței r>o- 
zltive merită toată atentia. La 
secția Strungărle 1, de exem-

. „Cal
electrician", chiar

piu. s-au organizat brigăzi de* control inopinat, care efectuează controale asupra producției realizate de tineri, iau atitudine fată de nereguli, supun adunărilor generale cazurile depistate. Pornind de aici, de la această inițiativă pe cale de generalizare. Mihai Chirvase. secretarul comitetului de partid din secția Strungărie 1. a adăugat : „Mă gîndesc că în această conferință, al cărei caracter de lucru e evident, pot si alti ute- cisti să propună spre generalizare experiențele acumulate in organizațiile lor". Acest îndemn a fost reluat, in și de tovarășul prim-secretar al dețean al U.T.C.gem mai bine responsabilitățile — spunea vorbitorul —. să privim lucrurile din interior, să analizăm dacă acțiunile noastre au destul miez sau păstrează numai coaja formalismului".O intervenție semnificativă ■ făcut ttnăra Eleonora Ceapraga. ;.Fetele — spunea ea — reprezintă la nd peste 20 Ia sută din numărul uteciștilor. Sîntem la fel de bune, cîteodată chiar mai conștiincioase decit colegii noștri. Dar asta nu totdeauna se 
Vede, Bau se trece cu vederea."Tinerii s-au pronunțat foarte critic la adresa indisciplinei in producție. Dar șl autocritic t noi, organizația, de ce i-am lăsat în pace ? — spunea în conferință un utecist 350 tineri au primit sancțiuni administrative, în timp ce noi am găsit vinovății și am sancționat numai... șase IDupă cum s-a putut vedea, răspunderile noului comitat s-au conturat încă din timpul baterilor, evidențlindu-se, claritate drumul de urmat s dicarea întregii activități a nerilor la cote mai înalte exigență, de răspundere muncitorească.

MARIANA BRAESCU

cuvintul său. Mihai Irimia. comitetului ju- „Să ne ințele-

dez- 
cu 
ri- 
tl- 
de

Reprezentanții tinerilor din organizația U.T.C. de la Trustul de construcții montaj Mureș au analizata în primul rind posibilitățile de care dispun pentru perfecționarea activității politico-educative. Pentru că, au subliniat ei, pe fundalul acestor frumoase realizări, apar și unele neîmpliniri, unele aspecte ce umbresc activitatea comitetului U.T.C. de la T.C.M.M.— Oricum am analiza aspectele negative, remarca loan Bretfeleanu, secretarul comitetului U.T.C. de la Șantierul nr. 1, ajungem la rădăcina răului care se află în nerespectarea disciplinei muncii, a vieții da organizație. Am luat cunoștință de numărul mare al absențelor nemotivate și al întîrzierilor de la lucru. Chiar dacă ele sînt mal puține decît In anul trecut, nu ne putem declara mulțumiți. Dacă Încercăm să aflăm cind se înregistrează aceste absențe vom vedea că cele mai multe sînt la începutul săptămlnii : lunea. Motivele sînt cunoscute șl ele, numai că organizația U.T.C. nu 
a făcut prea mult, ca să nu spun nimic, In direcția lichidării acestor stări de fapt.— Sintem aici la conferință, putem spune fără teama de a 
greși, cei mal buni tineri al organizației noastre, intervine Vasile Cindea. Sînt reale crlti- cile aduse In legătură cu organizarea timpului liber al uteciștilor. O parte de vină îl aparține fostului comitet. Dar noi 
ce am făcut ca activiști la nivelul organizațiilor pentru a lichida absențele, pentru a întări disciplina ? Sau pe alt plan, ce am făcut pentru ca timpul liber să fie petrecut In mod plăcut, util, distractiv ? Am rugămintea 
să se ridice în picioare pentru o clipă acei tineri care intr-un fel sau altul activează în formațiile artistice ale clubului. Din două sute cîți sîntem aici, numărul artiștilor amatori se oprește In dreptul cifrei dege-

telor de la o singură mină. Ceilalți ne onorăm datoria de a fi în mijlocul tinerilor nu numai la muncă ci și în orele libere, doar prin vorbe. Ca să trecem la o acțiune concretă in această direcție, propun ca noul comitet să ne ofere propriul exemplu și să ne ceară și nouă să-1 urmăm. Mă gîndesc ca membrii comitetului să alcătuiască o brigadă artistică, să dialogheze cu noi pe această cale, nu numai în ședințe ci și în orele de destindere.Deficiențele existente în domeniul activității de pregătire politico-ideologică a tinerilor, conținutul educativ al acțiunilor sportive și turistice, în activitatea de pregătire a tinerilor pentru a fi primiți în organizația U.T.C. au fost criticate de Arpad Bursos, Emil Aleea, Iulian Pușcaș, Victor Ban, Rodica Pop și alții. Au fost ridicate probleme privind modul defectuos de organizare a muncii pe unele șantiere, neajunsurile existente în ceea ce privește ridicarea calificării, promovarea tinerilor In funcții de răspundere. Ele au fost ascultate de către tovarășii Ironim Buda, prim-secretar al Comitetului municipal Tg. Mureș al U.T.C., prezent la conferință, Iosif Radvany, secretarul la T.C.M.M., și, fără vor ajunge mal mai tîrziu la conducerea administrativă a semn de întrebare totuși în legătură cu modul în care această conducere privește activitatea organizației U.T.C., receptivitatea șl interesul față de problemele ce frămintă tinerii amintind că nici unul dintre cei trei directori ai trustului și-a găsit timp să onoreze prezența tinerilor, trust

comitetului de partid de -------  ' " Îndoială, devreme sautrustulul. Un se ridică

măcar acest forum conferința U.T.C.
nu cu al pe

MIRCEA BORDA

La lucrările agricole să participe,
în toate campaniile, întregul tineret

al satului
Din dezbaterile conferinței de dare de seamă șl alegeri a organizației U.T.C. din comuna Lehliu-gară a reieșit eă toți tinerii sînt hotărîți să depună toate eforturile pentru a-și realiza exemplar sarcinila ce le revin atît la locul de muncă, cît șl pe linie de organizație. Ei au făcut numeroase propuneri. în mod deosebit s-a insistat în conferință pentru policalificarea muncitorilor de la Fabrica „Crinul" — sarcină de prim ordin pentru organizația U.T.C. cu cel mai mare număr

de utecișți din comună. De asemenea, s-a subliniat că este necesar ca In organizațiile U.T.C. Prodprest, Crinul, Industria locală să dobîndească o mai mare eficiență inițiativele „Să lucrăm o zi pe săptămînă cu material economisit", „Calitatea produselor noastre — oglinda muncii noastre" etc.Referitor la mat buna organizare a întrecerii „Tineretul — factor activ în realizarea cincinalului revoluției tehnico-ști- lnțifice", mai mulțl vorbitori au arătat că o cerință În acest sena

este evidențierea participării concrete a fiecărui tinăr în realizarea planului.Numeroși vorbitori au ceruț îmbogățirea programului de activități. Ionela Mitof — asistentă la policlinică —■ spunea că în organizația din care face parte se vor depune toate eforturile pentru realizarea acțiunilor propuse, dar că în plus se va duce o muncă mai intensă pentru e- 
ducația sanitară a tinerilor, pentru participarea efectivă a cadrelor sanitare uteciste la rezolvarea unor probleme de or-

din social-cultural. Gabriela Siscov, elevă la Liceul agroindustrial, adoptînd o atitudine critică față de slaba preocupare a organizației U.T.C. din școală pentru educarea elevilor în spiritul muncii, prin muncă, a propus ca în programul de activități să fie incluse mai multe acțiuni menite să contribuie la participarea Întregului tineret din comună la toate campaniile agricole.S-a propus, totodată, să fie continuată tradiția încetățenită aici, ca organizația U.T.C. comunală să ia în acord global suprafețe cu porumb și sfeclă de zahăr. Folosind întreaga pricepere și experiență acumulată în anii precedenți, se vor depune toate eforturile pentru obținerea unor producții maxime. Un ajutor prețios îl vor da, ln- cepind din acest an, elevii liceului, care prin specializarea În profilurile agroindustriale vor oferi forță de muncă calificată pentru agricultură.
ILIE PÂNDELE

EXPERIENȚA ÎNAINTATĂ
(Urmare din pag. I)Iul de partid s-au organizat da curind cursurile de reciclare a cadrelor de conducere din întreprindere, sub egida CEPECA, la care au participat, timp de 6 luni, după orele de program, toți inginerii, tehnicienii, șefii de secții si ateliere, maiștrii si șefii da echipe. La încheierea lor. cursan- tii. lmpărtitl pe colective de lucru, au prezentat lucrări originale, elaborate pe baza cercetărilor proprii si a soluțiilor găsite de ei. cu aplicabilitate imediată în producție. A fost o încercare reușită pentru că cele 40 de colective sau grupuri de lucru au rezolvat în afara atri- buțiunilor curente tot atitea teme izvorîte din problemele producției, cu o eficiență estimată la peste 120 milioane lei. Unele dintre lucrări au fost deja valorificate., altele urmează a fi aplicate în producția anului viitor. Ele vizează în principal îmbunătățirea tehnologiilor, tipizarea si Unificarea construcțiilor si tehnologiilor, îmbunătățirea pregătirii fabricației, selecționarea cadrelor după principiul „omul potrivit la locul potrivit", reducerea consumurilor de materii prime, materiale, energie si manoperă, organizarea si Îmbunătățirea sistemului Informațional. Așadar, inițiativa „Contul personal al creației tehnlco-științifice" îsi va lua startul’ de la rezultate deja confirmate.— Cum v-ati gindit să o orga-

RĂSPUNDEM

nlzatl. In raport cu specificul întreprinderii și producției dv ?— Pentru început, ne dedări subinginerul Viorel Jinga, membru în comitetul U.T.C., ne-am propus să o aplicăm în serviciile de concepție si să cuprindă în jur de 130 de cadre. Fiecare va primi un caiet de evidentă cu rubricile : angajamente asumate pe ani, pînă în 1980, inclusiv, termenele de finalizare, eficienta estimativă, precum si realizările obținute în fiecare an. Pentru că unele teme si soluții pot constitui noutăti absolute, care trebuia protejate, caietele se vor păstra la șeful compartimentului si vor fi înmînate titularilor atunci cînd ei au ceva de consemnat în ele. Trimestrial, atît temele alese pentru rezolvare, cit si realizările propriu-zise vor fi centralizate pe servicii, pe secții si pe întreprindere, iar eventualele inovații si invenții vor fi înregistrate la cabinetul tehnic. Prin scurte consfătuiri trimestriale și anuale se va analiza desfășurarea si bilanțul inițiativei cu care prilej vor fi evidentiati acei participant care au obtinut cele mai valoroase rezultate. Pe măsura acumulării experienței, apoi, inițiativa va fi extinsă in toată uzina.— Cu ce veți începe ?— Cu o adunare a grupei sindicale din compartimentul de concepție, în care va fi lansată de fapt inițiativa. Comisia inginerilor si tehnicienilor. în colaborare cu comitetul U.T.C. (pentru că majoritatea cadrelor noastre sînt tinere) vor urmări ca parti-

oipantll la Inițiativă să-«l aleagă temele de studiu din planul tematic de invenții si inovații pe 1978 sau direct din producție, pe care să si le înscrie în caietele personale. In vedere rientă cu uzina ..23 dea la fata locului organizarea inițiativei la ei.L-am întrebat apoi pe inginerul Nicolae Eble, președintele comisiei inginerilor și tehnicienilor :— Care va fi problematica «pre care va fi orientată cercetarea specialiștilor dv. în această perioadă si care va sta, cu alte cuvinte, la baza inițiativei ?— Desigur. în mare, asimilarea In fabricație a autobasculantelor grele pentru care se vor executa zeci de teme sau subteme, perfecționarea organizării activității de investiții în vederea realizării in cel mai scurt timp posibil a parametrilor proiectați la obiectivele ce vor intra în producție pînă în 1980, tipizarea elementelor si subansamblelor, pentru obținerea unei productivități superioare si costuri de producție minime, perfecționarea sistemului de gospodărire a resurselor energetice, îmbunătățirea sistemului de pregătire tehnică și lansare in fabricație, conceperea unor tehnologii mai economicoase etc. Aceasta înseamnă că va fi destul de lucru pentru toți acei care doresc să se afirme în planul creației tehnico-știin- țifice.

Avem, de asemenea, un schimb de expe- colegii noștri de la August" pentru a ve-

NOI I
I)(Urmare din pag.

decizie greșită, Arodina 
eseu ?

— Ar însemna să nu 
înălțimea a ceea ce 
teaptă de la mine. Vedeți, eu 
mi-am ales această profesie 
schimbîndu-mi cumva cursul 
vieții. Eram asistentă medicală, 
și cind am aflat despre înfi
ințarea acestei noi secții, m-am 
prezentat de bună voie să ur
mez cursurile de pregătire. Este 
chestiune de pasiune, un lucru 
în care cred. Pentru mine, de 
mult PH, MRT, RO sau RT nu 
mai reprezintă doar simple sim
boluri abstracte din domeniul 
chimiei industriale, ei repere In funcție de care îmi judec 
munca, calitatea ei.

Intr-adevăr, în viața aces

Andrt’

fiu la 
se aș-

tei tinere s-a schimbat nu nu
mai profesia, ci in primul rind 
modul de a vedea, de a gîndi, 
de a acționa. Operatorul chi
mist Dumitru Antonovici, se
cretarul organizației U.T.C., sau 
lăcătușul Nichitiuc Constantin își judecă echivalența actelor 
în funcție, în primul rînd de 
acest criteriu pe care îl repre
zintă calitatea si reversul său 
firesc, simțul de răspundere. 
S-ar putea face calcule detalia
te asupra a ceea ce înseamnă 
munca lor, un singur minut de 
eroare. Sint insă calcule 
teoretice pentru că, in 
trei ani de cind ființează, 
ceasti secție nu a realizat 
buturi. Sint repere revelatorii, 
insemne de conștiință 
vedesc că in urmă cu 
nu s-a greșit cind s-a

pur 
cei
a-

re-care do- 
trei ani 
atribuit

tinerilor acest înalt certificat de 
încredere muncitorească. Nu am 
mai putea spune cu precizie 
dacă scepticul, a cărui interven
ție o relatam la începutul a- 
cestor însemnări, și-a revizuit 
părerea. Poate că da. Poate că 
nu. Cert este insă că argumen
tul cel mai puternic cu care 
s-ar putea răspunde tuturor u- 
nor asemenea precauții griju
lii si comode II aflăm în însăși 
încrederea comuniștilor, a oa
menilor muncii din această pu
ternică unitate economică suce- 
veană pe care au arătat-o încă 
de la bun început tinerilor și 
care se împlinește necesar și 
firesc prin acest sentiment al 
datoriei și autoexigenței pe care 
îl concentrează o singură for
mulare cu valoare de simbol: 
„Răspundem noi

C.N.E.F.S. și nu tn ultimul rind a organelor sportive județene șl a cluburilor. S-a dovedit clar, fără drept de replică, faptul regretabil că aceste organisme n-au fost capabile să conducă activitatea fotbalistică așa cum se cerea, astfel ca să nu ajungem în acest impas, n-au fost în stare să asigure dezvoltarea fotbalului pe măsura cerințelor, a condițiilor create de partid si de stat înfloririi acestui sport. Nici C.N.E.F.S., nici federația n-au exercitat, un control e- ficace și o îndrumare permanentă si competentă a cluburilor ca acestea să devină puternice u- nități fotbalistice. Dealtfel, trebuie să arătăm că in organismele federației nu au fost cooptate. întotdeauna, cadre cu o înaltă competentă, bine pregătite, specialiști recunoscut!, oameni' cu un nrofil moral sănătos. Multi dintre activiștii federației. dintre antrenorii federali au fost aleși după criterii care ne scapă, aceștia găsind aici un loc de muncă ușor, plăcut unde în afară de retribuții tarifara substanțiale mai beneficiau si de alte avantaje mult mal Importante. Devenind niște simpli funcționari, între o călătoria (i alta peste hotare, oameni rupțl de realitate. încercând să ascundă fenomenele negative și realitățile îngrijorătoare din fotbal. din viata cluburilor, sub a- parența unor rezultate pe oara le supraevaluau si supralicitau, au scăpat din vedere esențialul, munca de concepție și perspectivă In organizarea si desfășurarea activității fotbalistice. Este semnificativ să arătăm că s-a ajuns pînă acolo Incit erau delegați ca observatori federali oameni ce n-aveau nimic comun cu fotbalul, dar aveau, se pare, în schimb, relații cu cel de la C.N.E.F.S. și federație. Ce competentă aveau aceștia să judec* calitatea unui meci. valoarea prestației fotbaliștilor ? Ce greutate putea să aibă. în destinele fotbalului, cuvîntul lor ? Pe de altă parte, slăbiciunile federației, conducerea nehotărită și cu prea "îuite compromisuri a activității fotbalistice au încurajat cluburile în ocolirea, în multe ocazii, a legilor si codului eticii comuniste. Ba, mai mult, unele cluburi deveniseră mult mai puternice decît însăși federația. sustrăgîndu-se acesteia. C.N.E.F.S., deși a promis să revadă calitatea profesională si morală a unor cadre care lucrează In fotbal, la toate verigile sale — elemente rutinate, depășite si chiar necinstite — nu s-a achitat pe deplin de a- ceastă sarcină.Iată de ce considerăm că misiunea redresării fotbalului nostru trebuie încredințată unor oameni care să ofere garanția realizării marilor sale obiective. Fotbalul trebuie scos grabnic din 6tarea precară în care se află. Trebuie revăzut sistemul competițional care a fost supradimensionat si care pe lîngă că a determinat cheltuieli neeco- nomicoase si ineficiente, a dus la dispersarea fondului de jucători valoroși si asa destul de limitat. Criteriile promovării în divizia A. trebuie să fie în concordanță cu exigențele si parametrii mondiali. Fotbaliștii care nu corespund acestor parametri — viteză, tehnică, rezistență, inteligentă de joc etc. — n-au ce căuta în primul eșalon tării. Acestor imperative si comandamente trebuie să li supună si antrenorii. Drumul spre marea performantă este tot mai greu si cere din partea fotbaliștilor eforturi deosebite, fizice^ intelectuale, morale si deTrebuie, in consecință, o muncă temeinică, pll- dărulre și tenacitate, o indîrjită, conștiincioasă, seriozitate, o mobiliza- o înaltă responsabilitate

este limpede : trebuie văzut dacă antrenorii, indiferent la ce eșaloane activează, corespund criteriilor și exigențelor profesionale și morale și, de la caz la caz, să se procedeze la schimbarea lor, Iar cei care garantează o activitate de viitor cu rezultate bune, cu condiția de punct, de a se nai, obligația fiind aceea de

decît cu oameni educați, cu o conștiință înaintată, care acceptă in mod conștient și deliberat rigorile muncii, tăria și consecvența eforturilor, disciplina exemplară.am scris despre lucrează după neștiințific,de puține ori aceasta, ureche, astăzi cînd știința și pedagogia antrenamentului sînt singurele care asigură rezultate de valoare. în raport cu parametrii volumului și intensității efortului întîlnițl în antrenamentele și competițiile din țări cu fotbal avansat, la fotbaliștii noștri acești parametri se situează departe de nivelul cerințelor. Și antrenorii sînt primii care ar trebui să știe că deficiențele procesului de antrenament au condus automat Ia scăderea potențialului de joc ai fotbaliștilor, la atenuarea răspunderii jucătorilor pentru pregătire și regimul de viață cerute de marea performanță. Am asistat, în atîtea rînduri, atît cu prilejul unor meciuri internaționale, cît și al celor din campionat, la evoluții penibile, chiar din partea jucătorilor fruntași. Incapabili să gindească și să construiască acțiuni ofensive, e- ficace, ei dovedeau pe de altă parte, o slabă rezistență fizică, o slabă capacitate de mobilizare, o totală incapacitate profesională. Ce poate fi mai convingător pentru precaritatea calității jocului ca ritmul foarte lent, acțiunile pornite din poziții statice, căderea fizică în repriza a doua de joc, cînd acești băieți tineri par sleițl de puteri, neputincioși în a mai gîndi și a acționa.Mulți dintre antrenorii noștri sint niște slrfipli conțopiști care preiau întocmai niște sarcini și norme elaborate de organismele federației — colegiul central al antrenorilor, de pildă — pe care Încearcă să le transplanteze la echipe fără nici un efort de gindire, fără nici o contribuție proprie. Ei nu fac un minim e- fort de a adopta niște idei generale Ia condițiile și la caracteristicile elementului uman de care dispun.Cu un anume prilej criticam faptul că în divizia A sint mulți antrenori care nu au promovat examenele categoriilor superioare cerute de regula- ’ meniul activității fotbalistice. După cum ne amintim ce zarvă mare s-a făcut cu normele dej testare. Dar cine au fost primii j ___________ , „„„„„„„care au Încercat să le eludeze s-au tolerat* nepermis graveYn- Antrenorii! Ei înșiși interveneauȘ ' călcări ale eticii sportive și ale multiple! care

că empiric,
să fie menținuți, a se pune la pregăti profesio- de prim ordin a cunoaște, de a stăpini și a pune in aplicare, permanență, tot ce este nou meseria lor.

Promovarea adevăratelor 
talente — acțiune lăsată 
prea mult în seama 
zardului

ha-în in
„Copiii răsfătați" care 
încalcă sistematic norme
le vieții 
ce căuta 
sport

sportive nu au 
pe terenurile de

activitatea lipsitaCorelat cu ___________de gradul necesar de profesio- nalitate a antrenorilor, rezultatele ■ necorespunzătoare au apărut pe fondul de slăbire a fdetențiilor față de fotbaliști.n cluburi este un climat de toleranță față de sustragerile de Ia muncă și efort. Recuperarea și antrenamentul individual ră- mîn la latitudinea jucătorilor care, nefiind controlați, nefiind trași la răspundere, îșl permit să încalce normele și principiile vieții sportive. Modul cum joacă pe teren ilustrează gradul de înțelegere șl responsabilitate pentru propria pregătire. Stimulați nu arareori de antrenori șl de conducătorii secțiilor și al cluburilor să ciștige nu prin mijloacele corecte șl sportive admițind, deci, compromisurile, ei sint primii care abdică de la propria condiție. Așa a fost cu putință ca fotbaliștii să ajungă niște răsfățați cu pretenții, care cer numai avantaje, dar fără să simtă că au și obligații, tineri care huzuresc și nu-și fac probleme dacă pierd un meci, dacă suferă eșecuri uneori de-a dreptul rușinoase. Dimpotrivă, ei sînt cei dinții care găsesc justificări și sfidează. Cluburile, antrenorii au făcut foarte puțin pentru a-1 crește pe fotbaliști in cultul muncii și ai răspunderii sociale. Drept urmare; In activitatea fotbalistică continuă să se înregistreze acte de Indisciplină, să se manifesta dezordine, atitudini vedetiste.și justificau de ce un jucători, sau altul nu-șl poate trece’ haremurile, ca să-l poată folosi în meciul din etapa următoare, iar atunci cînd li se oferea prilejul falsificau rezultatele. S-a vorbit mult de ? fotbalul modern. La un test cu antrenorii de la centrele de co- __ _____pii și juniori — deci, de la eșa- date inclusiv de federație. Ioanele unde se formează viito- *—‘ ‘ ‘ 'rii fotbaliști — întrebați fiind care-s caracteristicile fotbalului modern, nici unul — șl erau peste o sută — n-a știut să răspundă, adică să menționeze măcar unele dintre ele : jocul cu libero, marcajul și demarca- jul, jocul fără minge etc.Diferențele de la munca__trenorilor de club la antrenorii echipelor naționale nu sînt notabile, dimpotrivă, ele confirmă și întăresc regula. Atît în ce privește alcătuirea loturilor, cît și în stabilirea unei idei, a unei concepții originale și modeme de joc, au fost căutări sterile, cum s-a văzut, fără rezultat. Același hazard și lipsă de finalitate domină și activitatea lor.Concluzia oare ie desprind*

an-

moralei socialiste, i_ imixtiuni și aranjamente ____au dus pină la falsificarea unor rezultate. Toate acestea au alterat climatul dc muncă și răspundere. Jucători suspendați pentru grave abateri pe perioade mai lungi sau mai «curie de timp, sancțiunile fiind vall-__2—,1_, au fost iertați după numai citeva zile sau săptămini, antrenorii și conducătorii de secții și cluburi, pătrunși subit de o inexplicabilă clemență, ajungind in postura penibilă de a argumenta nevinovăția lor, și cnltivînd, astfel, acea convenție mincinoasă care nu putea duce decit Ia degradarea, la vicierea climatului moral. Avalanșa de sancțiuni pe care le dictează comisia de disciplină a federației după fiecare etapă vine să ateste. In plus, slaba muncă de educație moral-politică care «o desfășoară, cu fotbaliștii, Ia nivelul cluburilor. Acestea scapă din vedere esențialul și anume că nu poți obține realizări deosebite, performanțe de valoare

în ultimii ani asistăm la fenomen, față de care nu tem rămîne impasibili : ducția slabă de talente, movarea in fotbalul de performanță a unor tineri lipsiți de calități, deci care nu ne garantează că vor ajunge mari fotbaliști, lucru ce se răsfrînge negativ asupra potențialului valoric al fotbalului nostru. Dacă stăm să socotim cîți jucători de valoare au apărut In ultimii ani, degetele de la o mină ne sînt timp ce condițiile materiale sînt mult mai ......toată țara, In toate orașele mai mari, zeci și zeci de centre de copii și juniori, au luat ființă unități școlare cu program de fotbal, in care anual se investesc multe milioane de lei. Ce au produs acestea ? Care sînt marile valori ce vor contribui prin talentul lor la progresul fotbalului nostru ? Greu de spus, pentru că rezultatele sînt cu totul insignifiante, neconcludente. Cine șl cum face selecția pentru aceste pepiniere ? Cine urmărește procesul de instruire și educare a celor mal tinere vlăstare ale fotbalului românesc care reprezintă, în fapt, viitorul lui ? Iată o suită de întrebări la care nu putem, la această oră, să oferim răspunsuri concrete, pentru simplul motiv că munca n-a dat roade pe măsură. Marile talente sînt o rara avis. Penuria lor se resimte In echipe, se resimte deopotrivă la loturile naționale.Sigur, este mult mai comod să apelezi la transferul unui jucător format. Aga se explică lipsa de preocupare a cluburilor pentru descoperirea și formarea talentelor tinere. Din păcate această optică, această o- rientare este păgubitoare, în general, pentru fotbalul românesc. Sarcina de a descoperi și forma jucători tineri, talentați, de perspectivă, este privită ca un fel de penalizare de către antrenori. Proliferează. în schimb, racolajul. In virtutea unui _ singur scop. menținerea în divizia A. se practică acest „mercenariat". Rezultatele finale sînt dezastruoase. Lăsăm la o parte fața din umbră a transferării de jucători, interesele care se ascund, dincolo de cerere și ofertă, și subliniem că un jucător adus pentru o perioadă scurtă, simțindu-se pasager în clubul și orașul respectiv, niciodată nu se simte legat cu inima și sufletul de echipă, de destinele ei.Fără echivoc, cele arătate mai sus. necesitatea obligativității pentru buri de a-si descoperi si crește jucătorii de care au nevoie, de a-si forma singure pepiniere de fotbaliști valoroși. O adresă, pe care nu o dată am transmis-o în coloanele ziarului nostru, școala — veriga a

un pu- pro- pro-

suficiente. Aceasta înbune. Ființează In

decurge dindu
este fundamentală mișcării snortive. el

OPERATIVITATE
ORGANIZARE, RĂSPUNDERE
lata ce se cere tuturor cooperatorilor in aefiunea de 
încheiere grabnică a recoltării și depozitării porumbuluiPeste 200 de cooperatori și importante forțe mecanice am întîlnit pe tarlalele cooperativei agricole de producție Ciulnița, din județul Ialomița, la recoltatul ultimelor suprafețe cu porumb. La capătul unei sole stăm de vorbă cu tovarășa Gherghina Andreescu, șefa fermei nr. 2.— Recoltăm porumbul de pe ultimele suprafețe. Astăzi, de pildă, în ferma nr. 2 lucrăm cu peste 90 de oameni, trei tractoare cu cite două remorci fiecare și un autocamion. întreaga cantitate de porumb recoltată este transportată în aceeași zi, ritmul mediu zilnic fiind de 120 tone.Printre cooperatorii aflați la recoltat am întilnit pe tinerii Paula Ghica, Doina Gheorghe, Constantin Zahiul, Nicolae Neicu care se numără printre fruntași. De remarcat faptul că în această campanie nu au lipsit de pe cîmp nici o zi.împreună cu tovarășul Gheorghe Moldoveanu, primarul comunei Ciulnița, intrăm pe tarlalele cooperativei Poiana, din aceeași comună. Aici situația e cu totul alta. în cîmp nenumărate grămezi de porumb. De fapt C.A.P. Poiana se află printre cooperativele cu cea mai mare cantitate de porumb recoltată și netransportată (peste 1 000 tone). Chiar dacă tovarășul Napoleon Petrescu, directorul S.M.A. Ciulnița, ne declarase cu puțin timp în urmă că în această cooperativă au fost trimise nouă tractoare cu remorci pentru transportul porumbului, în fapt existau doar șase !? La sediul cooperativei îl întîlnim pe tovarășul Octavian Botnaru, inginerul șef.— De ce atîta porumb pe cîmp la această oră ?— în ultimul timp ritmul transportului a fost impulsionat. Reușim să scoatem de pe tarlale zilnic peste 100 tone. Dar trebuie să amintim că situația ar fi mai bună dacă șapte remorci nu ar

sta defecte în secția de mecanizare. Din păcate nu e singura greutate de care ne lovim. Avem de recoltat încă 50 de ha. cu porumb. Suprafața nu e mare dar lucrăm cu o singură combină și aceasta nu are un ritm de lucru corespunzător (n.n. — 1 ha în patru zile !?). Am solicitat de o săptămînă trei combine și ni s-a promis dar...!?— De ce nu ați recoltat porumbul cu membrii cooperatori ?— Ne-am gindit și Ia acest lucru, avem forțe dar mai așteptăm...Timpul este înaintat, în orice moment vremea poate deveni nefavorabilă. De ce atunci atîtea tărăgănări ? Promisiunea tovarășului inginer șef că lucrarea se va încheia pînă pe data de • 20 noiembrie a.c., dacă ținem cont de ritmul cu care se iu-1 crează în prezent, ne determină să fim circumspecți. Este adevărat că unele întîrzierl în transportul porumbului au fost înlesnite și de I.T.A. Ialomița, care nu a trimis conform contractului mijloace de transport. Aceasta nu poate să justifice

însă situația existentă. Mai multă operativitate, mal multă răspundere în organizarea muncii, sintem siguri, nu ar fi adus cooperativa in această stare de fapt.Dacă In ceea ce privește recoltatul și transportatul porumbului în cele două unități situația este diferită, totuși, în raidul nostru pe tarlalele acestora am constatat o lipsă comună : aproape întreaga suprafață cultivată cu porumb este încă ocupată cu coceni (peste 800 ha la Poiana și peste 600 Ciulnița). Tractoarele, această dată ar trebui să se în brazdă, stau în secții lipsă de front de lucru.Din discuțiile purtate cu torii de răspundere de la două cooperative agricole producție am înțeles că în a- ceastă perioadă vor fi mobilizate și alte forțe mecanice ale consiliului intercooperatist pentru încheierea grabnică a acestor lucrări.

ha la care la afle dinfaced e de
NECULAI AMIHULESEI 

NICHITA SABADUȘ

LA GRĂDINARI 
POATE VENI IARNA„La toate cele trei ferme vegetale porumbul a fost recoltat, transportat și pus Ia adăpost. întreaga cantitate prevăzută a fost livrată Ia fondul de stat. Terenul a fost eliberat de coceni în proporție de 85%, în același timp lucrindu-se cu toate forțele la pregătirea ogoarelor de toamnă. Insămințarea griului s-a încheiat". Aceasta este situația „la zi" la C.A.P. „Zorile", comuna Grădinari, din județul Ilfov, relatată laconic de către primarul comunei, tovarășul Petre Petcu.Detaliile discuției purtate ne-au relevat drept o sursă principală a acestor succese sprijinul consecvent al organizației U.T.C. din comună acordat cooperatorilor, pe tot parcursul campaniei de recoltat. Inițiativa a fost a lor, a tinerilor. Astfel, am consemnat cuvinte de laudă la adresa uteciștilor elevi, dar mai ales pentru organizația U.T.C. balastiere. Tinerii conducători auto de aici, după orele de program, au venit să muncească la culesul porumbului și transportat.

FLOREA LL'CACI

Impunerea disciplinei, a 
spiritului de muncă și 
----- ——————-J la toate eșa—seriozitate la toate eșa
loanele — un capitol la 
care C.N.E.F.S., Federația 
de fotbal, organele spor
tive județene și cluburile 
au foarte multe datorii 
neonorateDiscutînd aceste fond ale fotbalului buie să criticăm și ca necorespunzătoare _______factorilor învestiți cu răspunderi In acest domeniu, în primul rînd a Federației de fotbal, dar și a

lipsuri de nostru tresă apreciem munca

se

voință, depusă nă de muncă trebuie re cu și exigentă a tuturor factorilor chemați să se ocupe de acest domeniu pentru îndeplinirea riguroasă a programelor de pregătire, în vederea obținerii unor performante sportive nivel mondial.

DOI MEDICI, DOI SOȚI
condiții să lucreze in același dispensar. ,nau 11-se

Cum lucrați ? Unul dimineața și altul după amiaza ?
_.eu ocup exclusiv de cazurile de medicină „nor.n

Ați fost confruntați la începui cu greutăți ?
vâ referi(l la condiții, sintem în general mulțumiți si con- 

Inșt că le vom putea Îmbunătăți pe parcurs. Dacă este vorbi Insă 
de trecerea unor dificile probe profesionale atunci, intr-adevăr am 
trecut prin confruntări de neuitat. aaevar, am

— De pildă ?
copil de un an Jumătate, adus cu convulsii duminică dună 

masă, pentru care am luptat mai mult de o oră si jumătate nentr . 
»-l readuce la viață. Sau Dumitru Stan, adus la 10 noaptea ne brațe 
cu un accident vascular cerebral și pe care am reusltsâ-l Mn.tîm din starea de șoc și să-! trimitem, intr-o evidentă îmrtiorare la snU 
tăi, atunc| cînd nici una din cele 12 rude care-1 însoțise pe’ bolnav 
Ia dispensar nu mai sperau tn salvarea lui. De fapt fiecare caz în 
parte reprezintă pentru cei doi medici tineri din Vulturu o nrobâ 
de competență și o probă de responsabilitate profesională.0 °

Ce ar mai fi de spus ? Nimic decît lucruri obișnuite astăzi dar atît 
de semnificative pentru viața intelectualului român din mediul ru
ral : primirea și lectura celor mai noi lucrări de specialitate și a 
unul număr impresionant de cărți beletristice, drumurile pentru 
consultații în satele aparținătoare comunei, acțiuni la căminul cul
tural și, evident, grija pentru cel mai mic membru al familiei.

v ,T. fi ceva... Saluturile calde : „Să trăiti tovarășe doctor*4 gx 
trăiți tovărașa doctor", rostite cu simpatie și respect de toți locui
torii comunei. Saluturi simple care spun totul.

H. LEREA



La Invitația Consiliului Național pentru Știință și Tehnologie, luni a sosit în Capitală o delegație a Comitetului de Stat pentru Știință și Tehnică din R. S. Vietnam, condusă de tovarășul Tran Quinh, președintele acestui comitet.In aceeași zi a avut loc o In- tîlnire de lucru între tovarășul Ion Ursu, președintele Consiliului Național pentru Știință și Tehnologie, și tovarășul Tran Quinh, în cadrul căreia s-au examinat posibilitățile de dezvoltare în continuare a colaborării tehnico-științifice între cele două țări.Au participat ambasadorul R. S. Vietnam la București, Tran Thuan, precum șl membri ai conducerii Consiliului Național pentru Știință șl Tehnologie.

nite acordurile șl înțelegerile convenite cu ocazia convorbirilor la nivel înalt, măsurile stabilite la precedenta sesiune, examinează posibilitățile existente pentru extinderea și diversificarea domeniilor și formelor de cooperare în producție, bilaterală și pe terțe piețe, pentru intensificarea în , continuare a cooperării economice, industriale și tehnice, și lărgirea schimbului de mărfuri între cele două țări.

Luni, 14 noiembrie, a sosit la București- Louis Jean Marie Bauwens, noul ambasador extraordinar șl plenipotențiar al Olandei in Republica Socialistă România.Cu prilejul aniversării zilei da naștere a regelui Hussein al Iordaniei, ambasadorul acestei țări Ia București, Iakoub Yousef 
Awouels, a oferit, luni, o recep
ție.

Au participat Ion Fățan, vi- 
oeprim-mlnlstru al guvernului,' 
ministrul comerțului exterior și 
cooperării economico Interna
tionale, Buzana Oâdea, Vast le 
Bumbăcea și Nicolae Nlcolaescu, 
miniștri. Cornel Paooste, ad
junct al ministrului afacerilor 
externe, alte persoane oficiale.

Au luat parte șefi de misiuni 
diplomatice acreditați in țara 
noastră, alți membri al corpului 
diplomatic.

W
Cu prilejul silei de naștere a 

regelui Hussein al Regatului 
Hașemit al Iordaniei, ambasado
rul acestei țări la București, 
Iakoub Yousef Awouels, a rostit 
luni o cuvlntare la posturile 
noastre de radio și televiziune.'

Luni dimineață au început în Capitală lucrările unei reuniuni internaționale cu terpa „Rețele de calculatoare pentru cercetarea științifică", organizată sub egida UNESCO de către Institutul central pentru conducere și informatică din București.Timp de trei zile, specialiști din Austria, Belgia, Bulgaria, Franța, Italia, Iugoslavia, România și Ungaria, precum și reprezentanți ai unor instituții internaționale vor efectua un schimb de opinii și de experiență privind posibilitățile și modalitățile de realizare a unei rețele europene de calculatoare destinate cercetării științifice.La ședința inaugurală au rostit alocuțiuni Jean Livescu, președintele Comisiei naționale a Republicii Socialista România pentru UNESCO și Charles Salzmann, reprezentantul directorului general al UNESCO.Au participat reprezentanți al Ministerului Afacerilor Externe.

□
y .. .............................. ... ■ -

□□□ □□□ „Scînteia
tineretului4*
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Convorbiri româno-britanice
Luni au inceput la Londra convorbirile oficiale dintre George 

Macovescu, ministrul afacerilor externe al României, și David 
Owen, secretarul de stat pentru afacerile externe și ale 
Commonwealth-ului al Marii Britanii.Evocînd evoluția continuu ascendentă a relațiilor româno- britanice, miniștrii au subliniat importanța deosebită pe care guvernele celor două țări o a- cordă pregătirii vizitei de stat în Marea Britanie, a președintelui Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu.în cadrul convorbirilor a avut loc un schimb de vederi cu privire la unele probleme internaționale actuale, îndeosebi legate de edificarea păcii și securității în Europa, situația din O- rientul Mijlociu și din Africa australă.

Referindu-se la reuniunea în curs de la Belgrad, miniștrii au apreciat că aceasta trebuie să conducă la adoptarea unor măsuri constructive în vederea traducerii în viață a prevederilor Actului final al Conferinței pentru securitate și cooperare în Europa.Convorbirile, la care au participat Pretor Popa, ambasadorul român în Marea Britanie, și Reginald Seconde, ambasadorul britanic în România, s-au desfășurat într-o atmosferă de stimă și înțelegere reciprocă.
Dezbaterile de la Națiunile UniteIntrată tn a opta săptămină a activității sale, cea de-a 32-a sesiune a Adunării Generale a O.N.U. iși continuă dezbaterile intr-un ritm susținut, confirmindu-și astfel caracterul fructuos de lucru, manifestat Încă din primele zile.

In Capitală au Început luni lucrările celei de-a V-a sesiuni a Comisiei mixte guvernamentale pentru colaborare economică, industrială și tehnică dintre România șl R. F. Germania.Delegația română este condusă de Gheorghe Oprea, vice- prim-ministru al guvernului, președintele părții române in comisie, iar delegația R, F. Germania de Martin Grtlner; secretar de stat parlamentar, președintele părții vest-germa- ne in comisie.Cele două delegații analizează modul in care au fost îndepli

Concertul simfonie susținut, luni seara, la Casa de cultură 
a sindicatelor din Oradea de orchestra simfonică a Filarmonicii de stat din localitate a marcat deschiderea ediției a patra a Festivalului cultural-artistic bihorean intitulat „Crisla*, desfășurat sub egida Comitetului de Cultură șl Educație Socialistă al județului Bihor și eare se circumscrie in sulta prestigioaselor • manifestări Inițiate In această parte a țării in padrul ediției a doua a Festivalului național CIntarea României. Avind ca generic „Valențele educative ale umanismului socialist" „Crisla ’77“ Iși propune ca prlntr-o suită de manifestări muzicale in Întreprinderi și Instituții, expoziții ale artiștilor plastici, șezători literare, spectacole-dezbatere organizata de Teatrul de stat, simpozioane pe teme de educație patriotică, civică șl estetică la care Ișl vor da concursul oameni de cultură șl artă bihorenl șl din alte județe ale țării, să valorifice lntr-un dialog cu publicul potențialul creator al artei și culturii, in plină dezvoltare, a acestor străvechi meleaguri românești.

ZILELE CĂRȚIILibrăria „Mihall Sadoveanu" găzduiește astăzi, la ora 13,00, „Ziua Editurii Academiei R.S.R.". Cu acest prilej se va lansa lucrarea „Conștiință socialistă șl participarea socială" (coordonatori C. Potîngă și V. Popescu). Prezintă prof. dr. doc. Al. Tă- nase și C. Busuioceanu, directorul editurii (lucrare apărută sub

SdCIAL-POLITI.CEegida Academiei de științe sociale și politice — Institutul de filozofie). Tot în cadrul manifestărilor prilejuite de Zilele cărții social-politice, la Liceul „D. Cantemir" va avea loc în- tîlnirea dintre redactorii Editurii științifice și enciclopedice cu elevii și cadrele didactice.
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MARȚI, II NOIEMBRIE

SONATA PE MALUL LACULUI: 
Patria (orele 9; 11,16; 13,30; 15,45; 
18; 20,15).

SALTY s Doina (orele 9,30; 11,30;
13.30) .

SUFERINȚELE TÎNARULUI 
WERTHER s Doina (orele 16; 18; 
20).

AL ȘAPTELEA CONTINENT S 
Luceafărul (orele 8,30; 10.30; 12,30; 
14,30; 16,30; 18,30; 20,30); Capitol 
(orele 9,15; 11,30; 13,45; 16; 18,15;
20.30) ; Favorit (orele 9; 11,15; 13,30; 
15,45; 18; 20.15).

PIESA NETERMINATA PENTRU 
PIANINA MECANICA : Eforie (O- 
rele 9; 11,15; 13,30; 16; 18,15; 20,30).

MARK POLIȚISTUL : Scala (o- 
rele 9,15; 11,30; 13,45; 16; 18,15; 
20,30); Festival (orele 9; 11,15; 
13,30; 18; 18,15; 20,30); Modern (o- 
rele 9; 11,15; 13,30; 16; 18,15; 20,30).

COMOARA DIN LACUL DE AR
GINT s Victoria (orele 9,15; 11,30; 
13,45; 16; 18,15; 20,30).

DIN LUMEA FILMULUI DE AL- 
TAdatA : Central (orele 9,15; 
11,45; 14,15; 17; 19,45); Excelsior 
(orele 9; 11,45; 14.30; 17,15; 20).

CĂLUGĂRUL MISTERIOS: Tim
puri Noi (orele 9; 11,15; 13,30;
15,45; 18; 20,15).

CORSARUL NEGRU S Buzeștl 
(orele 9; 12; 16; 19).

SURISUL MAMEI : Feroviar (o- 
rele 9- 11.15; 13,30; 16; 18.15; 20,30); 
Melodia (orele 9; 11.15; 13,30; 16; 
18,15; 20,30); Gloria (orele 9; 11,15; 
13,30; 15,45; 18; 20,15).

IARNA BOBOCILOR t Bucegl (O- 
rele 9; 11,15; 13,30; 15,45; 18; 20,15); 
Lira (orele 15,30; 18; 20,15); Flo- 
reasca (orele 9; 11; 13; 15,30; 18; 
20).

ȚINUTUL UITAT DE TIMP 7 
Grivița (orele 9; 11,15; 13.30; 16 ; 
18,15; 20,15); Aurora (orele 9: 11,15; 
13,30; 15,45; 18; 20,15): Flamura (o- 
rele 11.15; 13.30; 15.45; 18; 20,15).

TOM ȘI JERRY: Flamura (ora 9).
TABURETUL PRINȚESEI : Lira 

(orele 15.30; 18: 20.15).
SOARELE ALB AL PUSTIULUI: 

Ferentari (orele 15; 17,15; 19,30).
FĂGĂDUIALA : Glulești (orela 

9; 11: 13.15; 15,30; 17,45; 20).
CĂPITAN LA 15 ANI : Pacea 

(orele 16: 18) : Arta (orele 9 ; 
11,15; 13.30; 15.45; 18; 20).

RĂPIREA FECIOARELOR î Pa
cea (ora 20).

PIEDONE. COMISARUL FARA 
ARMA : cotrocent (orele 9; 11,15; 
13.30; 15.45: 18; 20,15).

REGĂSIRE : Volga (orele 9; 11; 
13.15: 15.30: 18: 20.15): Tomls (o- 
rele 9: 11.15; 13.30: 15.45: 18; 20.15).

JOHNNY CHITARA : Miorița (0- 
rele 9; 11; 13,15: 15.30: 17,45: 20).

A CINCEA PECETE : Viitorul 
(orele 15; 17,30; 20).

CHIRURGII : popular (orele 
15.45: 18: 20).

TĂNASE SCATIU : Munca (o- 
rele 9: 12; 16; 19).

BUZDUGANUL CU TREI PE- 
CEȚI : Cosmos (orele 15,30; 19).

ZtNA APELOR : Flacăra (orei* 
Ș,30; 11,30; 13,30).

MARELE SINGURATIC l Flacă
ra (orele 16; 18: 20).

BALUL DE SlMBATA SEABA t 
Progresul (orele 16; 18; 20).

Opera Română î CARMEN —• 
ora 19 ; Teatrul de Operetă : VIC
TORIA ȘI-AL EI HUSAR — ora 
19,30; Teatrul Național (Sala 
Mare) : CĂSĂTORIA — ora 19,30; 
(Sala Mică) : VIAȚA UNEI FE
MEI — ora 19,30 ; Teatrul „Lucia 
Sturdza Bulandra" (Schitu Măgu- 
reanu) : HEDDA GABLER — ora 
19; (Sala Studio) : PESCĂRUȘUL 
— ora 19; Teatrul de Comedie : 
ZĂPĂCITUL — ora 19,30; Teatrul 
„C.l. Nottara" (Sala Magheru) : 
BARBARII — ora 19,30; Teatrul 
Mic : EMIGRANȚII (premieră) — 
ora 19,30; Teatrul „Ion Creangă" : 
PINOCCHIO — ora 10; Teatrul 
„Țăndărică" (Sala Victoria) : 
FATA BABEI ȘI FATA MOȘNEA
GULUI — ora 17; Circul Bucu
rești : SUPER CIRC — ora 19,30 : 
Ansamblul „Rapsodia Română" : 
CUNUNA DE FRUMUSEȚI — ora 
19,30.

PROGRAMUL I

9,00 Teleșcoală. 10,00 Antologia 
filmului pentru copii șl tineret : 
„Stan șl Bran". 11,00 Melodii 
populare. 11.15 Reportaj TV : Por
tret de candidat : Viorica Harna- 
gea — primar al comunei Munte
nii de Jos, județul Vaslui. 11,30 
Răsfrîngeri în acum — versuri în 
lectura autorilor. 11,50 Telex. 16,00 
Telex. 16,05 Teleșcoală. 16,35 Curs 
de limbă engleză. 17,05 La volan 
— emisiune pentrd conducătorii 
auto. 17,20 Arta interpretativă ro
mânească în confruntări interna
ționale. 17,50 Lecții TV pentru 
lucrătorii din agricultură. 18,20 
Tribuna TV : Sistemul democra
ției socialiste. 18,40 „Trofeul Car- 
pați" la handbal masculin : Româ
nia — Bulgaria (repriza a H-a). 
19,15 Publicitate. 19.20 1001 de seri. 
19.30 Telejurnal. In întîmpinarea 
alegerilor de la 20 noiembrie. 19,50 
Roadele politicii partidului de dez
voltare economico-socială a țării. 
Azi, județul Dîmbovița. 20,15 Sea
ră de operă : „Bălcescu" de Cor
nel Trăilescu. 21,20 Film documen
tar : Covorul persan. 21,35 Stelele 
cîntecului și dansului. 22,20 Tele
jurnal.

PROGRAMUL II

19.50 Film serial pentru copil : 
„Ivanhoe" (episodul 4). 20,15 Via
ța economică a Capitalei. 20,45 Ti
neretul Capitalei. 21.10 Telex. 21,15 
Concertul orchestrei de cameră 
a Filarmonicii din Tîrgu Mureș. 
21,45 Publicitate. 21,50 Inscripții pe 
celuloid : Marea Baltică.

Reunită în plen, Adunarea Generală a adoptat, astfel, cu un mare număr de voturi, printre care și cel al României, o rezoluție cerlnd tuturor statelor membre să adopte toate măsurile necesare pentru a preveni pe teritoriul lor „orice trafic Ilicit cu opere de artă provenind din alte țări, in special acelea care au fost sau se mai află Încă sub dominație sau ocupație colonială sau străină". Rezoluția confirmă că „restituirea către o anumită țară a obiectelor de artă, monumentelor, pieselor de muzeu, manuscriptelor, documentelor șl a altor comori cultu- ral-artistice constituie un pas înainte spre Întărirea cooperării internaționale și apărarea și dezvoltarea valorilor culturale.De asemenea, Adunarea Generală a adoptat — prin consens — o rezoluție privind cooperarea dintre O.N.U. și Organizația Unității Africane (O.U.A.), pe linia intensificării eforturilor de a se pune capăt vestigiilor colonialismului și discriminării rasiale, precum și apartheidului in Africa australă.Comitetul pentru problemele politice și de securitate al Adunării Generale a O.N.U., care a adoptat săptămina trecută proiectul de rezoluție Inițiat de România, referitor la consecințele economice și sociale ale cursei Înarmărilor, examinează in prezent un șir de alte proiecte de rezoluție legate de sfera dezarmării, intre care proiectul privind Înfăptuirea declarației de denuclearizare a Africii, proiectul privind elaborarea unui studiu asupra relației dezarmare-dezvoltare, proiectul privind sesiunea specială a Adunării Generale din mai- iunie 1978.Comitetul Politic Special a adoptat două proiecte de rezoluție în problema refugiaților palestinieni, in bâza cărora se cere Israelului să ia măsuri imediate pentru a permite reîntoarcerea la căminele lor a persoanelor strămutate și să înceteze orice acțiuni de natură să împiedice această reîntoarcere, inclusiv cele vizînd modificarea structurilor fizice și demografice ale teritoriilor arabe ocupate.în comitetul pentru problemele economice și financiare continuă dezbaterile asupra activităților operative ale Națiunilor Unite privind problemele dezvoltării economice și sociale, inclusiv Programul O.N.U. pentru dezvoltare (P.N.U.D.) șl

Fondul O.N.U. pentru Copii (UNICEF), examinindu-se proiectele de rezoluție prezentate in acest sens. O atenție deosebită se acordă viitoarei conferințe a O.N.U. privind știința și tehnica în slujba dezvoltării, o idee susținută consecvent, așa cum este cunoscut, de țara noastră.

Vizita 
delegației U.T.C. 
in R. P. ChinezăContinuîndu-și vizita de prietenie în R.P. Chineză, delegația U.T.C. condusă de tovarășul Nicu Ceaușescu, secretar al C.C. al U.T.C., a fost oaspetele provinciei Chekiang. Cu acest prilej, tovarășului Chen Wei-ta, membru ai C.C. al Partidului Comunist Chinez, secretar al Comitetului provincial Chekiang al F.C.C., a avut o convorbire cu delegația U.T.C. și a oferit un dineu. Au rostit toasturi tovarășii Chen Wei-ta și Nicu Ceaușescu. A luat parte ambasadorul României la Pekin, Nicolae Gavrilescu. 'Delegația U.T.C. a avut in- tilnlri cu membri ai Comitetului provincial Chekiang șl al Comitetului orășenesc Hang-chou ale Ligii Tineretului Comunist, ou tineri din comuna populară „Lacul de vest", a vizitat obieotive soclal-culturala din orașul Hang-chou.

TINERETUL LUMIIDupă ce rind pe rînd au afectat principalele ramuri ale economiei nipone, inflația si recesiunea se fac tot mal mult simțite sl în domeniul invățămintului. „Educația tineretului japonez — scrie revista britanică THE ECONOMIST — a devenii prea costisitoare".In sprijinul acestei afirmații. corespondentul din Tokio al revistei citează cîteva cifre semnificative : o familie cu un copil la virsta studenției cheltuiește pentru școlarizarea acestuia 15—30 la sută din venitul său. Curba taxelor urcă an de an. La u- niversitătlle particulare ele sint de două ori mal mari dectt cu cinci ani in urmă. In prezent, 75 la sută din locurile la universități sint in institutele particulare. Dacă se are în vedere că cinol milioane de tineri frecventează licee de stat si Încă 150 000 sint Înscriși Ia liceele particulare — unde printre altele, trebuie menționat că taxele sint de 4 ori mai mari — comentatorii prevăd o luptă acerbă pentru ocuparea unul loo Ia universitățile de stat, unde insă, locurile sint limitate. La aceasta se a- daugă si faptul că economiștii anticipează pentru anul universitar în curs o creștere de 11 la sută a taxelor la universitățile particulare.Dar, lupta abia Începută continuă ți după terminarea studiilor. „Prelungita stagnare economică —

nota ziarul vest-ger- man DIE WELT — a modificat drastic pătrunderea pe plata japoneză a muncii, in special pentru tinerii diplomat! academici". Din principalele 800 de
JAPONIA:

R. D. GERMANA - Ansam

bluri no) da locuințe la 

Dresda

unei firme particulare specializate in găsirea de locuri de muncă, plata muncii s-a res- trlns, pentru absolventele universitare, cu 30 la sută, iar tn toamna aceasta, numai 50

Povara taxelor
universitare

firme ce funcționează In capitala niponă, 350 n-au făcut anul âcesta nlol un fel de angajări. Alte 90 de firme au făcut niște oferte numai de ochii lumii, pentru a nu lăsa impresia că le-ar merge prost. Aceiași ziar vest-german menționa că „nu este nici un secret că absolvenți al universităților sint nevoit! să se angajeze ca vinzăiori sau băieți de prăvălie la magazine si super-marketuri". Potrivit constatărilor

la sută din firmele din Tokio vor angaja absolvente ale universității. Cu alte cuvinte, situația este mai gravă ca anul trecut, cînd, potrivit datelor publicate la 31 decembrie 1976 de Ministerul învățământului al Japoniei, din 326 000 de tineri si tinere citi au absolvit instituții de invătămint superior, numai două treimi au izbutit să obțină un loc de muncă, inregis- trindu-se astfel cei mal redus indice din

ultimele două decenii. Observatorii politici din Tokio, inierpretind datele publicate recent de biroul de statistică de pe lingă cabinetul primului ministru al Japoniei, apreciază că rata șomajului in tară a crescut cu 2,11 la sută, atingtnd oel mai Înalt nivel, din 1958 pină tn prezent.Celor peste 1 milion de șomeri Înregistrați in Japonia, recent Ii ■-au adăugat alții prin măsurile de „raționalizare" a producției luate de unele firme. Potrivit unul document dat publicității de Federația Națională a Uniunii Sindicatelor, care reunește lucrătorii din industria electronică niponă, considerată drept cea mai rentabilă din tară, din numărul total de 166 de Întreprinderi, 44 au cerut unui procent însemnat de muncitori ■ă demisioneze „in mod benevol", 30 au luat măsuri de trecere a unor categorii de muncitori pe trepte cu o salarizare inferioară. 80 au concediat pe cei ce nu aveau statutul de lucrători permanent!, iar 12 au lichidat o serie de fabrici. In urma acestor măsuri, 110 000 muncitori, in majoritate femei și tineri, din această ramură și-au pierdut locurile de muncă. Numai de la firma „Panasonic National", 14 000 de muncitori au fost ncvoiți să părăsească Întreprinderea la 1 noiembrie a.e,
GH. SPRJNȚEROIU

Lucrările Conferinței F. A. O.
IN ÎNTREAGA LUME EXISTA PESTE O JUMĂTATE DE MILIARD 
DE PERSOANE SUBNUTRITE - ARATA PREȘEDINTELE CONFERINȚEICea de-a 19-a sesiune a Conferinței generale a Organizației Națiunilor Unite pentru Alimentație și Agricultură (F.A.O.). care Iși desfășoară lucrările la Roma, l-a ales președinte al conferinței pe Thojib Hadiwid- jaja, ministrul agriculturii al Indoneziei. în cuvîntul său, președintele a arătat că, deși în ultimii trei ani situația agricolă mondială s-a ameliorat, aceasta „se menține critică" în întreaga lume înregistrîndu-se peste o jumătate de miliard de persoane subnutrite. Creșterea producției agricole mondiale din 1970 pină în prezent — a arătat el — a fost de 2,6 la sută, cu 4 la sută mai puțin decît s-a fixat anterior ca obiectiv pentru o- cest deceniu. Vorbitorul a subliniat, în context, că, potrivit unor date recente, în lume se cheltuiește pe zi un miliard dolari pentru producția de arme, în timp ce pentru dublarea producției de orez In Asia, da

pildă, ar fi suficienta 4,5 miliarde dolari pe an.La rîndul său, directorul general al F.A.O., Edouard Saou- ma, a subliniat, pe de altă parte, că sint necesare eforturi proprii, îndeosebi din partea statelor lumii a treia, pentru soluționarea problemelor alimentare din țările lor.Conferința generală a F.A.O., la care participă delegații din cele 136 de țări membre, între care și România, a ales, de asemenea, pe cei trei vicepreședinți ai săi și Biroul președinției. Din biroul președinției fac parte reprezentanți a șapte țări, între care și România.• LA LIMOGES s-a desfășurat o reuniune a Comitetului Politic Național al Partidului Socialist Unificat Francez, care a dezbătut probleme privind alegerile legislative ce vor avea loc in Franța în luna martie a anului viitor.

Plante... vaccinate
l Plantele, ca și oamenii, trebuie vacci- 
1 nate împotriva diferitelor molime — afir-
* mă oamenii de știință americani de la 
i Universitatea Kentucky. Timp de trei 
f ani, ei au făcut experiențe pe pomii din 
\ livezi, pe cartofi, castraveți și pepeni 
i galbeni. în cursul uneia din experiențe,
* ei au infectat 69 de plante, in prealabil 
i injectate, din care doar una s-a uscat. 
J Dintr-un grup de control de 69 de plante 
) ne vaccinate, dar tratate cu chimicalele fo- 
i to site, în prezent, în agricultură, doar 22 
! au scăpat de molimă. Potrivit specialiș
ti tilor americani, vaccinurile pentru plante

sint foarte eficace împotriva ciupercilor.

Pâmîntul = H + O
\ în primele etape ale dezvoltării, pla- 
t neta noastră a fost alcătuită din hidrogen 
’ și alte elemente chimice in proporțiile
* existente și acum în sistemele astrale. 
I Savantul sovietic Nikolai Semenenko 
’ consideră că această compoziție s-a „îm- 
ț bogățit, cu timpul cu compuși organici și 
i vapori de apă. Sub influența radiațiilor 
' ultraviolete ale Soarelui, apa s-a descom-pus in straturile superioare ale atmos-

• pe scurt • pe scurt • pe scurt •
MANIFESTĂRI ROMÂNEȘTI 

PESTE HOTAREîn holul bibliotecii centrale a Universității din Brasilia a fost deschisă expoziția de fotografii „Centenarul Independenței de Stat a României".La Muzeul orașului Graz, capitala landului austriac Stiria, s-a deschis expoziția de artă „Timișoara se prezintă".
NOI RAIDURI RHODESIENE 

ASUPRA MOZAMBICULUIAviația regimului minoritar rasist, de la Salisbury a efectuat, din nou, raiduri asupra teritoriului Republicii Mozambic în regiunea Mapai, provincia Gaza, din sudul țării, a anunțat luni agenția de știri a Mozambicului, A.I.M. Unități de antiaeriană mozambicane au doboriț în cursul acestui atac două avioane și un elicopter ale forțelor rhodesiene.Atacurile repetate ale trupelor 
I regimului rasist rhodesian asu

pra Mozambicului vizează o- biectivele economice, relevă a- genția citată.• In dorința de a strînge legăturile de prietenie cu Tailan- da, pe baza principiilor egalității și respectării reciproce a independenței, suveranității și integrității teritoriale, Kampu- chia Democrată invită partea tailandeză la angajarea unor contacte prin ambasada sa de la Vientiane (R.D.P. Laos), pentru a crea astfel, treptat, condițiile de îmbunătățire a relațiilor dintre cele două țări, se arată într-un comunicat de presă al Ministerului <le Externe ai Kam- puchiei Democrate reluat de a- genția China Nouă.Potrivit aceleiași agenții, guvernul tailandez a salutat propunerea kampuchiană și a dat instrucțiuni ambasadorului său Ia Vientiane de a contacta pe omologul său kampuchian.
REDACȚIA ȘI ADMINISTRAȚIA: București, Piața „Sclnteil", Teii 
Cititorii din străinătate m pot «bona adreslndu-ae ia 1LEX1M —

ȘOMAJUL IN RINDUL 
TINERETULUI DIN ȚĂRILE 

VEST-EUROPENELa Veneția s-au încheiat lucrările colocviului cu privire la problemele șomajului în rîndul tineretului din țările Europei occidentale, organizat din inițiativa UNESCO. La sfîr- șitul lucrărilor, desfășurate timp de o săptămină’, parti- cipanții — sociologi și economiști din țările vest-euro- pene — au adoptat recomandări cu caracter general privind problemele pe care le ridică șomajul in rindurile tineretului.Documentul de lucru adoptat relevă necesitatea creării de noi locuri de muncă pentru reducerea numărului de tineri șomeri, mulți dintre ei ai'lați in căutarea unui prim angajament, precum și urgența soluționării altor probleme de ordin economic, educativ și cultural, ce afectează tineretul din țările Europei occidentale.

Pentru sancțiuni totale împotriva 
guvernului rasist din R.S.A, 

INTERVIU AL PREȘEDINTELUI 
PARTIDULUI COMUNIST SUD-AFRICANîntr-un interviu acordat televiziunii din R. D. Germană, președintele Partidului Comunist Sud-African, Yusuf Dadoo, s-a pronunțat pentru sancțiuni totale Împotriva guvernului rasist din R.S.A., avind in vedere regimul de oprimare tot mai intensă la care supune populația de culoare. Asemenea măsuri — a precizat el — reprezintă sprijinul cel mai eficient al forțelor progresiste șl iubitoare de pace din lumea Întreagă pentru lupta fermă pentru libertate a poporului din Africa de Sud. Frazele goale cu ajutorul cărora unele state occidentale „condamnă" apartheidul dar nu sini dispuse să boicoteze economia regimul nu ajută la nimic.Președintele Partidului Comunist Sud-African a apreciat că, in prezent, avind în vedere schimbările survenite in raportul de forțe după marile victorii ale popoarelor din Mozambic, Angola și Guineea-Bissau, condițiile in care se duce lupta de eliberare din Africa de Sud slnt mai favorabile. S-au îmbunătățit perspectivele, consolidate da solidaritatea internațională, de a lichida regimul ilegal al lui Smith in Zimbabwe și regimul lui Vorster in Africa de Sud.Vorbind despre poziția Partidului Comunist Sud-African în legătură cu evoluția viitoare a țării, Y. Dadoo a relevat strln- ■a colaborare cu mișcarea de

ellberare națională șl eu Congresul Național African (ANU). „Privim aceasta drept o luptă comună a întregului popor pentru Înlăturarea regimului fascist, pentru preluarea puterii de către popor șl pentru crearea unei Africl de Sud în care toți oamenii, indiferent de rasa căreia 11 aparțin, de culoarea pielei sau de origine, să trăiască in demnitate șl libertate".La Tribunalul din Pretoria au inceput, luni, audierile in cadrul anchetei judiciare privind circumstanțele și cauzele morțil liderului de culoare Steve Biko. După prezentarea raportului oficial a- supra autopsiei, din care rezultă că Steve Biko a fost rănit la cap, s-a trecut la 'audierea maiorului de poliție din Port Elizabeth, Harold Snyman, cel care l-a arestat pe Biko in baza legislației rasiste.Ancheta judiciară publică de la tribunalul din Pretoria, care urmează să dureze două sau trei săptămtni, se desfășoară pe fundalul amplificării protestelor antiguvernamentale provocate de politica de apartheid șl de brutalitățile polițienești Împotriva populației de culoare majoritare a căror victimă a fost șl Steve Biko.
ORIENTUL APROPIAT

• REUNIUNEA MINIȘTRILOR DE EXTERNE Al ȚĂRILOR MEMBRE 
ALE LIGII ARABE • RESTABILIREA RELAȚIILOR NORMALE DINTRE 

EGIPT Șl LIBIAMinistrul afacerilor externe al Tunisiei și purtător de cuvînt al conferinței miniștrilor de externe ai țărilor arabe întruniți la Tunis, Habib Chatti, a anunțat luni că viitoarea reuniune arabă Ia nivel înalt va avea loc Ia 15 februarie anul viitor, la Tripoli (Jamahiria Arabă Libiană Popu-, Iară Socialistă).Conferința la nivel înalt va fi precedată de reuniuni ale Consiliului militar și Consiliului economic ale Ligii Arabe, ca și de o nouă reuniune a miniștrilor arabi ai afacerilor externe.După cum transmite Agenția Tunisiană de Presă (T.A.P.), Is-

mail Fahmy, vicepremier ți ministru egiptean al afacerilor externe, și Aii Abdessalam Triki, secretar libian pentru afacerile externe — aflațl la conferința miniștrilor de externe ai țărilor membre ale Ligii Arabe —, au participat la o întîlnire în cadrul căreia s-a hotărît restabilirea relațiilor normale dintre Egipt și Jamahiria Arabă Libiană Populară Socialistă.Șeful biroului de legătură al Egiptului Ia Tripoli și omologul său libian acreditat la Cairo vor reveni la posturile lor in următoarele două săptămîni, precizează agenția citată.
ferei în hidrogen și oxigen — element care 
a oxidat silicații, metalele. Astfel, a luat 
naștere scoarța terestră, un fel de car
casă din compuși ai oxigenului. De atunci, 
grosimea ei crește continuu.

Calculele au indicat că 91 la sută din 
volumul scoarței terestre este alcătuită 
din combinații cu oxigen în stare solidă. 
In nucleul central al Pămîntului se află 
substanțe cosmice lichide primare, in 
majoritate compuși ai metalelor cu hi
drogen. Posibilitatea pierderii hidrogena-.

lui, care păstrează echilibrul necesar e- 
xistenței vieții, în timpul descărcării ca
lorice a Pămîntului — erupția vulcanilor 
și cutremurelor — este diminuată de 
scoarța terestră care servește ca un ade
vărat ecran.

„Eldorado" paleontologic IO expediție pateonotologică care a e- 
fectuat cercetări de teren în vara acestui 
an în deșertul Gobi, din R.P. Mongolă,

• ÎNTR-UN interval de 20 de minute, în apropiere de centrul Belfastului au explodat duminică seara trei bombe. Nu s-au înregistrat victime, dar exploziile au provocat pagube materiale importante. Poliția efectuează cercetări în rîndul membrilor „aripii provizorii" a organizației ilegale Armata Republicană Irlandeză, pentru descoperirea autorilor actelor teroriste. în capitala provinciei au mai fost descoperite două bombe artizanale, dintre care una plasată în fața unei bănci, dar experții militari au reușit să le dezamorseze la timp.
CONSULTĂRI IN PROBLEMA 

RHODESIANÂLa Londra au avut loc luni consultări privind viitoarele inițiative anglo-americane în vederea reglementării problemei rhodesiene între David Owen, ministrul de externe al Marii Britanii, și Richard Moose, secretar de stat adjunct al S.U.A., a anunțat un purtător de cuvînt al M.A.E. britanic. La întrevedere au luat parte comisarul rezident britanic pentru Rhode

a descoperit scheletul unui dinozaur cu l 
lungimea de aproximativ 10 metri, și cin- J 
tărind trei tone. 1

Deșertul Gobi este considerat de spe- ! 
cicliștii din întreaga lume drept un „El- ! 
dorado".,. paleontologic. Numai în vara i 
acestui an, aici au fost descoperite peste [ 
o sută de fosile de reptile preistorice, in- \ 
clusiv un veritabil cimitir de dinozauri i 
ierbivori. A fost găsit și un schelet de 1 
dinozaur carnivor care a trăit cu 120 de i 
milioane de ani in urmă.

Filafeliștii în alertă
Mai multe planșe cu timbre rare, in j 

Valoare de 300 000 de franci, au fost furate 1 
de la un Colecționar din localitatea > 
Lucheux din nordul Franței. Colecționa- 
rul, vicepreședinte al societății filatelice i 
din localitate, s-a sesizat cu o săptămină î 
în urmă de dispariția acestor planșe. An- > 
chetatorii dispun de prea puține indicii 
pentru a descoperi făptașii, tn ce privește ț 
originalii „spărgători", aceștia se feresc ( 
deocamdată să-și valorifice „prada". în / 
consecință, «-a dat o adevărată alertă la 1 
toate secțiile filatelice franceze. ț
____________________________ J

sia, lordul Carver, șl ambasadorul Statelor Unite la Lusaka, Stephen Low.Purtătorul de cuvînt a precizat că guvernul de la Londra nu are în vedere pentru moment o nouă misiune a lordului Carver.
CONFERINȚĂ DE PRESĂ 

A PREȘEDINTELUI 
GUVERNULUI SPANIOLîntr-o conferință de presă ținută, duminică, în orașul Murcia, președintele guvernului spaniol, Adolfo Suarez, a declarat că „guvernul iși va continua politica, așa cum s-a hotăril prin alegerile de la 15 iunie, pentru a duce Spania spre o deplină democrație".Adolfo Suarez și-a exprimai încrederea totală in partidele care au semnat „Acordul de la Moncloa", afirmind că, la rindui său, guvernul „iși va respecta in continuare angajamentul".

20 TONE DE MARIJUANA 
CAPTURATE

Gărzile de coastă americane 
au sechestrat un vas de trans
port la bordul căruia se găsea 
o cantitate de circa 20 tone 
de marijuana, în valoare de 12 
milioane dolari pe piața ili
cită. Toți cei nouă membri ai 
echipajului au fost arestați. 
Vasul nu avea înscris un port 
de destinație in registrul dc 
bord și nici nu purta vreun pa
vilion. Cele nouă persoane au 
declarat că sint din Columbia. 
Vasul a fost oprit de o navă 
rapidă a gărzilor de coastă in 
sudul Insulei Great Abaco, la 
est de Florida.• FOSTUL PRIM-MINISTRU AL PAKISTANULUI, Zulfikar Aii Bhutto, care se află, după cum se știe, în stare de arest, a cerut Curții Supreme să fie eliberat pe cauțiune.
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